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Aktuálně z města

Zastupitelé zvolili starostu, místostarostku 
a radu města

Ve čtvrtek 20. října se ve velkém sále Střediska volného času konalo ustavující 
zasedání Zastupitelstva města Rýmařova pro volební období 2022–2026.
Zahájení ustavujícího zasedání se ujal podle zákona o obcích nejstarší člen za-
stupitelstva Ing. Jaroslav Kala. Přítomno bylo všech 21 nově zvolených zastupi-
telů. Zazněla státní hymna a poté vedoucí odboru vnitřních věcí MěÚ Rýmařov 
Mgr. Yvetta Jahnová rekapitulovala výsledky komunálních voleb, sdělila počty 
mandátů jednotlivých stran, hnutí a sdružení a představila nové zastupitele.
Členka  zastupitelstva  Ing.  Lenka Vavřičková  (SNK ED)  přečetla  znění  slibu 
zastupitele  a následně  všichni  členové  zastupitelstva  složili  u předsednického 
stolu do rukou Ing. Jaroslava Kaly slib podle zákona o obcích. 

Noví členové zastupitelstva zleva: Helena Chlebcová, Zdeňka Sedláčková, Alena 
Tomešková, Marcela Staňková, Jiří Taufer, Růžena Zapletalová, Andrea Lašá-
ková, Lenka Vavřičková, Jaroslav Kala, Luděk Šimko, Miroslav Ovčačík, Milan 
Furik, Lubomír Konvičný, Michal Kaláb, Bronislav Koňařík, Ladislav Baslar, 
Bedřich Štěpaník, Petr Klouda, Vlastimil Baran, Michal Furik, Roman Musil

Starosta Luděk Šimko převzal od-
znak od Jaroslava Kaly

Hlasování o nových členech vedení 
města bylo tajné

Postupně  byly  odhlasovány  návrhy  na 
volební a návrhovou komisi, na zacho-
vání počtu dvou uvolněných zastupitelů 
(starosty  a místostarosty)  a celkového 
počtu  sedmi  radních.  Hlasováním  pak 
bylo  v  poměru  11:10  hlasům  rozhod-
nuto,  že  volba  starosty,  místostarosty 
a členů  rady  města  proběhne  tajným 
hlasováním. 
V  tajném hlasování byl  starostou měs-
ta  opětovně  zvolen  Ing.  Luděk  Šimko 
(Zdraví  Sport  Prosperita).  Hlasovalo 
pro něj dvanáct zastupitelů, devět hlasů 
dostal Ing. Petr Klouda (STAN). Funk-
ci  místostarostky  obhájila  Ing.  Lenka 
Vavřičková (SNK Evropští demokraté), 
kterou zastupitelé podpořili stejným po-
čtem hlasů jako v případě starosty. Jako 
druhý se umístil Ing. Lubomír Konvič-
ný (RE-GENERACE) s devíti hlasy.
Rada  města  byla  schválena  jako  sed-
mičlenná,  přičemž  starosta  a místosta-
rostka jsou automaticky jejími členy ze 
zákona. Hlasování pokračovalo volbou 
zbývajících pěti členů rady města. Zvo-
leni byli Milan Furik (ANO 2011) s po-
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čtem 11 hlasů, Bedřich Štěpaník (ANO 2011) s počtem 11 hlasů, Ing. 
Andrea Lašáková, MSc.,  (ANO 2011)  s  počtem 12 hlasů, Ladislav 
Baslar (ANO 2011) s počtem 11 hlasů a Mgr. Marcela Staňková, DiS., 
MBA, (KDU-ČSL) s počtem 11 hlasů. 
Zastupitelstvo  následně  rozhodlo  o zřízení  finančního  a kontrolního 
výboru. Zasedání pak pokračovalo projednáním výše peněžitých pl-

nění pro neuvolněné členy zastupitelstva a členy z řad občanů za práci 
v komisích, výborech, zvláštních orgánech města a za zajišťování ob-
čanských obřadů. Zastupitelstvo také schválilo plán zasedání do kon-
ce roku. Další jednání zastupitelstva se bude konat 24. listopadu 2022 
v 17:00 opět ve velkém sále Střediska volného času.

Text a foto: JS

Luděk Šimko Zdraví Sport Prosperita starosta
Lenka Vavřičková  SNK Evropští demokraté místostarostka
Ladislav Baslar ANO 2011 radní
Milan Furik ANO 2011 radní
Andrea Lašáková ANO 2011 radní
Marcela Staňková KDU-ČSL radní
Bedřich Štěpaník ANO 2011 radní
Vlastimil Baran STAN zastupitel
Michal Furik  ANO 2011 zastupitel
Helena Chlebcová SPD zastupitelka
Jaroslav Kala ČSSD a nezávislí kandidáti zastupitel

Michal Kaláb Zdraví Sport Prosperita zastupitel

Petr Klouda STAN zastupitel

Lubomír Konvičný RE-GENERACE zastupitel

Bronislav Koňařík SPD zastupitel

Roman Musil SPD zastupitel

Miroslav Ovčačík RE-GENERACE zastupitel

Zdeňka Sedláčková Zdraví Sport Prosperita zastupitelka

Jiří Taufer SNK Evropští demokraté zastupitel

Alena Tomešková STAN zastupitelka

Růžena Zapletalová ČSSD a nezávislí kandidáti zastupitelka

Členové rady města a zastupitelé

Název obce starosta/ka místostarosta/ka

Břidličná Miroslav Kladníček Jana Kladníčková

Dolní Moravice Pavel Kopeček  Milan Vala

Horní Město Kamil Mach Petr Sekanina

Jiříkov Barbora Škrbelová Krátká Zdeněk Kozub

Malá Morávka Ondřej Holub Iveta Vlčková

 

Nová vedení měst a obcí na Rýmařovsku

Část ulice 1. máje je kvůli rekonstrukci uzavřena
V říjnu začala oprava místní komunikace na ulici 1. máje. Ulice je zcela 
uzavřena od křižovatky s místní komunikací Hornoměstská po křižovat-
ku u prodejny Hruška, a to včetně parkovacích ploch u budovy Měst-
ského úřadu Rýmařov a u bytových domů. Objízdná trasa je možná po 
místních komunikacích. 
Průchod  a příjezd  na  staveniště  je  upravován  podle  postupu  prací. 
Obyvatelům bytových a rodinných domů v prostoru stavby je umož-
něn bezpečný přístup, zajištěno je také zásobování prodejny Hruška. 
Komunikace na jmenované ulici dostane nový povrch z asfaltobeto-
nu, který bude lemován kamennými obrubníky. Chodníky podél uli-
ce 1. máje budou z kamenné dlažby, ostatní zpevněné plochy pak ze 
zámkové dlažby. Chodník podél rodinných domů bude rozšířen o cca 
1 m na celkovou šířku 2,25 m. U bytových domů bude položen nový 
povrch  komunikace,  parkovací  stání  budou  z  betonové  zasakovací 
dlažby. 
V prostoru  zelené  plochy  je  navrženo  nové  stání  o rozměrech  8,25 
x 4,75 m pro kontejnery na komunální odpad. V rámci stavby bude 
osazeno 11 kusů LED svítidel, které nahradí a doplní stávající veřejné 
osvětlení. 
Stavbu realizuje společnost JR STaKR, s. r. o., jako vítěz výběrového 

řízení, s nabídkovou cenou 9 407 tis. korun. Předpokládané ukončení 
stavebních prací je 20. prosince 2022.

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Máte zaplacené poplatky městu?
S blížícím se koncem roku upozorňujeme občany Rýmařova na povin-
nost uhradit poplatky za odpady, poplatky ze psů a rovněž nájemné z po-
zemků města. Od roku 2021 Městský úřad Rýmařov nerozesílá poštovní 
poukázky k úhradě poplatků a někteří obyvatelé tak mohou na povinnost 

zaplatit pohledávky městu zapomenout. Mnozí dluží za poplatky i za 
loňský rok.
Základní výše poplatku za obecní systém odpadového hospodářství 
se od loňského roku nezměnila, činí 700 Kč na osobu za rok. Popla-

Název obce starosta/ka místostarosta/ka

Malá Štáhle Vít Dvořák Petr Kročil

Ryžoviště Eva Petrásková Libor Hrabčík

Stará Ves Martina Žáková Petr Mikulenka

Tvrdkov Jan Žédek Jaroslav Stránský

Velká Štáhle Jiří Benč Petr Hladký

JS
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tek se platí  jednorázově do konce prosince 
2022.
Možné  osvobození  a úlevy  od  poplatku  na-
leznete  v obecně  závazné  vyhlášce  města 
Rýmařova č. 3/2021, o místním poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství. Po-
platníci,  kteří  budou za  rok 2022 nárokovat 
osvobození  od  poplatku,  musí  tuto  skuteč-
nost  ohlásit  (doložit  doklad)  nejpozději  do 
31. ledna 2023. Po této lhůtě již nelze osvo-
bození přiznat! 
Případné další informace k poplatkům za od-
padové hospodářství podá referentka finanč-
ního odboru MěÚ Rýmařov Jana Kopečková 
(tel.: 554 254 156, e-mail: kopeckova.jana@
rymarov.cz), 2. patro radnice, dveře č. 301.
Místní poplatek ze psů byl splatný do konce 
března 2022. Pokud jste poplatek neuhradili, 
obraťte  se  prosím  na  referentku  finančního 
odboru  MěÚ  Rýmařov  Janu  Janskou  (tel.: 
554 254 100,  e-mail:  janska.jana@rymarov.
cz, přízemí radnice – podatelna, pokladna).
Nájemné z pozemků  užívaných  na  zákla-
dě  nájemních  smluv  uzavřených  s  městem 
Rýmařovem  bylo  splatné  rovněž  do  konce 
března 2022. V případě dotazů  se  obracejte 

na  referentku  finančního  odboru  MěÚ  Rý-
mařov Lenku Nečasovou (tel.: 554 254 151,  
e-mail: necasova.lenka@rymarov.cz), 2. pat-
ro radnice, dveře č. 309. 
Jak provést úhradu místního poplatku?
•	 Bezhotovostním  převodem  na  účet města 
č.  19–1421771/0100. Věnujte  prosím  po-
zornost  uvedení  správného  variabilního 
symbolu! Pokud jej z předešlých plateb ne-
máte k dispozici, kontaktujte výše uvedené 
referentky  finančního  odboru  Městského 
úřadu Rýmařov. Pokud jste již v minulosti 
prováděli úhradu prostřednictvím  interne-
tového  bankovnictví,  lze  platbu  většinou 
jednoduše najít a opakovat.

•	 V  hotovosti  nebo  platební  kartou  na  po-
kladně MěÚ Rýmařov, náměstí Míru 230/1, 
přízemí radnice v provozní době podatelny:

Pondělí  08:00–11:30  12:30–17:00

Úterý 08:00–11:30  

Středa 08:00–11:30 12:30–17:00

Čtvrtek 08:00–11:30  

Pátek 08:00–11:30  

•	 Úhradou  na  poště  –  je  nutno  vypsat  poš-
tovní poukázku, uvést účel platby a varia-
bilní symbol obdobně jako u bezhotovost-
ního převodu.

•	 Vkladem v bance ve prospěch účtu města 
č. 19–1421771/0100.

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Město obnovilo křížek v Edrovicích
Na místě původního křížku na Javorové ulici v Edrovicích zůstávalo už pouze dvoumetrové torzo 
z modřínového hranolu s kovovou obručí. Samotný kovový kříž se nedochoval.
Dřevěná část kříže byla natolik poškozena, že už nemohla být použita. Bylo proto zhotove-
no nové dřevěné těleso z jasanového dřeva, namořeno a impregnováno. Na nový hranol byl 
nasazen nový litinový kříž (pracovalo se s plastikou dochovanou z jiného místa, která byla 
očištěna a ošetřena). Celek pak byl usazen do zabetonované ocelové paty a byly provedeny 
drobné terénní úpravy.
Zajímavým detailem jsou iniciály a letopočet na tabulce umístěné na dřevěném podstavci – 
jde o údaje, které byly nalezeny při opracovávání původního torza modřínového hranolu, pro-
to byly použity i na novém objektu.
Veškeré práce provedla firma Svatopluk Bedřich z Lomnice za celkovou částku 84 300 korun.

Text a foto: Leona Pleská
vedoucí odboru školství a kultury MěÚ Rýmařov
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TAJEMNICE MĚSTSKÉHO ÚŘADU RÝMAŘOV VYHLAŠUJE
v souladu se zákonem č. 312/2002 Sb., o úřednících územních samosprávných celků

a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů

VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ
na obsazení pozice referenta/referentky odboru stavební úřad 

výkon úřadu územního plánování

Místo výkonu práce:  Městský úřad Rýmařov
Předpokládaný nástup:  2. ledna 2023, popř. dle dohody
Pracovní poměr: na dobu neurčitou 
Pracovní úvazek:  1,0 
Platové zařazení:  10.  platová  třída  v souladu  se  zákonem  

č. 262/2006 Sb., zákoníkem práce, a nařízením 
vlády č. 341/2017 Sb.,  o platových poměrech 
zaměstnanců  ve  veřejných  službách  a správě, 
vše ve znění pozdějších předpisů

Nabízíme:  zajímavou  a různorodou  práci,  osobní  přípla-
tek,  možnost  získání  bytu,  pružnou  pracovní 
dobu, čerpání dalších zaměstnaneckých výhod

Předpokládaný rozsah pracovní činnosti:
	zajišťuje výkon orgánu územního plánování ve správním obvodu: měs-
ta Rýmařov a Břidličná, obce Malá Morávka, Dolní Moravice, Malá 
Štáhle, Stará Ves, Horní Město, Tvrdkov, Jiříkov, Velká Štáhle, Ryžo-
viště a jejich místní části,

	pořizuje územně analytické podklady ORP Rýmařov,
	obsluhuje GIS pracoviště,
	pořizuje územně plánovací podklady,
	pořizuje rozbor udržitelného rozvoje území ORP Rýmařov,
	koordinuje  využívání  území  s  ohledem na  širší  vztahy  (ÚPD, ZUR, 
PÚR ČR),

	pořizuje územní plán na žádost obce ve svém správním obvodu,
	pořizuje územní plán a jeho změny pro území města,
	podává návrh na vložení dat do evidence územně plánovacích činností,
	pracuje s informačním systémem územní identifikace (ISUI) s opráv-
něným přístupem,

	pracuje  v  registru  územní  identifikace  adres  a nemovitostí  (RUIAN) 
s oprávněným přístupem,

	vykonává další činnosti podle zák. č. 183/2006 Sb., o územním pláno-
vání a stavebním řádu, (stavebního zákona) a jeho prováděcích předpi-
sů v novelizovaném znění.

Zákonné požadavky na uchazeče:  
(dle § 4 zákona č. 312/2002 Sb., o úřednících územních samosprávných 
celků a o změně některých předpisů, v platném znění): 
	fyzická osoba, která dosáhla věku 18 let,
	státní občan České republiky nebo cizí státní občan s trvalým pobytem 
v České republice, který ovládá český jazyk,

	způsobilost k právním úkonům,
	trestní bezúhonnost,
	ovládání jednacího jazyka.
Kvalifikační požadavky pro územně plánovací činnost: 
(dle § 24 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu, 
v platném znění)
	autorizovaný architekt pro obor územního plánování,
	vysokoškolské vzdělání uznané pro autorizaci v oboru územního plá-
nování a nejméně 18 měsíců odpovídající praxe,

	vysokoškolské  vzdělání  příbuzného  oboru,  uznaného  pro  autorizaci 
územního plánování nebo vysokoškolské vzdělání se stavebním zamě-
řením a nejméně 3 roky odpovídající praxe.

Jiné požadavky:
	řidičský průkaz skupiny B,
	velmi dobrá uživatelská znalost práce na PC a internetu,
	velmi  dobré  komunikační  schopnosti,  profesionální  vystupování 
a odolnost  vůči  stresu,  odpovědnost,  samostatnost  a preciznost,  dů-
slednost při dodržování právních předpisů, schopnost koncepční a or-
ganizační práce.

Výhodou:
	znalost principů a fungování veřejné správy,
	osvědčení zvláštní odborné způsobilosti pro územní plánování.

Písemná přihláška uchazeče musí obsahovat:
	označení výběrového řízení,
	jméno, příjmení a titul uchazeče,
	datum a místo narození uchazeče,
	státní příslušnost uchazeče, 
	místo trvalého pobytu uchazeče,
	číslo občanského průkazu nebo číslo dokladu o povolení pobytu, jde-li 
o cizího státního občana,

	kontaktní údaje – telefonní číslo a e-mailovou adresu,
	datum a podpis uchazeče.
K přihlášce přiložte:
	životopis  s údaji  o dosavadních  zaměstnáních  a  o odborných  znalos-
tech a dovednostech týkajících se požadavků tohoto výběrového řízení,

	výpis z evidence rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce, u cizích stát-
ních příslušníků též obdobný doklad osvědčující bezúhonnost vydaný 
domovským  státem,  pokud  takový  doklad  domovský  stát  nevydává, 
doloží se bezúhonnost čestným prohlášením,

	ověřenou kopii dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání,
	souhlas se zpracováním poskytnutých osobních údajů pro účely tohoto 
výběrového řízení.

V přihlášce dále uveďte:
	kontaktní údaje – telefonní číslo nebo e-mailovou adresu.
Místo podání přihlášky: Městský úřad Rýmařov, náměstí Míru 230/1, 
795 01 Rýmařov 
Forma přihlášek a ostatních dokumentů potřebných k výběrovému řízení: 
1. Elektronická podoba
a)  Přihlášku  lze  do  výběrového  řízení  zaslat  prostřednictvím  datové 

schránky – 7zkbugk. V předmětu zprávy uveďte text: „Výběrové říze-
ní Referent/referentka odboru stavební úřad – Neotvírat“. Veškeré 
požadované dokumenty musí být autorizovaně konvertovány (více zde: 
Autorizovaná konverze dokumentů – Česká pošta /ceskaposta.cz/). 

  Pokud vám byl výpis z evidence rejstříku trestů zaslán do vaší datové 
schránky, je třeba přiložit rovněž potvrzení, resp. průvodní dopis ode-
sílajícího kontaktního místa (CzechPOINT@home).

b) Prostřednictvím e-podatelny (podatelna@rymarov.cz); přihláška může 
být podána s uznávaným elektronickým podpisem i bez něj. Je-li při-
hláška  podána  bez  uznávaného  elektronického  podpisu,  je  uchazeč 
povinen doplnit svůj podpis na přihlášce nejpozději do 3 pracovních 
dnů ode dne odeslání přihlášky. Požadované přílohy mohou být autori-
zovaně konvertovány, či doloženy v listinné podobě.

2. Listinná podoba
Přihlášku lze do výběrového řízení zaslat prostřednictvím služeb České 
pošty či osobně doručit na podatelnu Městského úřadu Rýmařov na adre-
su náměstí Míru 230/1, 795 01 Rýmařov. Na obálku vyznačte text: „Vý-
běrové řízení Referent/referentka odboru stavební úřad – Neotvírat“.
Lhůta pro podání přihlášky:  7. 12. 2022
Přihlášky doručené po tomto datu nebudou do výběrového řízení za-
řazeny.
Vyhlašovatel  si  vyhrazuje  právo  zrušit  toto  výběrové  řízení  kdykoliv 
v jeho průběhu. Rozhodnutí výběrové komise bude uchazečům oznáme-
no  písemně  až  po  ukončení  výběrového  řízení. Uchazeč  nese  náklady, 
které mu  účastí  ve  výběrovém  řízení  vznikly.  Souhlas  se  zpracováním 
osobních údajů je zveřejněn a dostupný ke stažení na úřední desce měs-
ta: www.rymarov.cz. Po ukončení výběrového řízení budou dokumenty 
s osobními údaji a výpis z RT (doručené v listinné podobě) zaslány do-
poručenou zásilkou zpět uchazečům. Pro bližší informace k náplni práce 
prosím kontaktujte vedoucí stavebního úřadu Městského úřadu Rýmařov 
Ing.  Ivetu Pochylovou,  tel. 554 254 301. Ostatní dotazy k výběrovému 
řízení podá Mgr. Monika Krykorková,  tajemnice Městského úřadu Rý-
mařov, tel. 554 254 132.

Mgr. Monika Krykorková
tajemnice 
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Ceny tepla v Rýmařově
Cena tepelné energie v Rýmařově byla v období 2015–2021 velmi sta-
bilní, přibližně na úrovni 500 Kč/GJ bez DPH. Ceny ve zmíněných letech 
patřily k těm nejnižším v našem regionu.
Jediným  zdrojem  pro  výrobu  tepla  v Rýmařově  (centrální  výtopna 
i domovní kotelny) je zemní plyn, který organizace nakupuje postup-
nými nákupy od dodavatele Innogy Energie, s. r. o. Vzhledem k ná-
růstu ceny plynu již od začátku roku 2021 byla předběžná cena pro 
rok 2022 navýšena na 800 Kč/GJ bez DPH. Navýšení cen tepla bylo 
oznámeno všem odběratelům. Většina odběratelů z řad správců bytů 
na to reagovala okamžitým navýšením záloh na teplo a teplou vodu 
koncovým  zákazníkům  =  uživatelům  bytů,  kteří  tedy  platí  o 70  % 
vyšší zálohy již od dubna 2022. V letošním roce cena zemního ply-
nu skokově vystoupala až na úroveň vyšší než 20násobek ceny z let 
2019–2020 (z 15 eur/MWh na 360 eur/MWh). Cenování (nákup) ply-
nu v této cenové hladině společnost neprováděla, protože promítnutí 
této ceny do ceny tepla by mělo katastrofální důsledky.
V září tohoto roku schválila vláda ČR nařízení, které stanovuje pravi-
dla pro zastropování cen energií pro domácnosti, malé a střední pod-
niky i pro plynové teplárny. U zemního plynu bude strop pro rok 2023 
činit 2 500 Kč/MWh bez DPH. Což je na úrovni přibližně 5krát vyšší 
než v letech 2019–2020.
Dle požadavku klíčových zákazníků  (Byterm, Okresní  stavební by-
tové družstvo – dále  jako OSBD, město Rýmařov) byla na základě 
zastropované  ceny předběžně  zkalkulována  cena  tepla  na  rok 2023 
na  cenu  1  600  Kč/GJ  bez  DPH,  což  představuje  navýšení  o dvoj-
násobek  ceny  letošního  roku  a přibližně  trojnásobek  ceny  z období 
2015–2021. Informace o cenách platných od 1. 1. 2023 vedla odbě-
ratele z  řad správců bytů k dalšímu navýšení záloh od 1. 11. 2022. 
Odběratelé, kteří zálohy uživatelům bytů průběžně nezvyšovali, pak 
provedli zvýšení záloh skokově i o více než trojnásobek.
Obecně k ceně tepla:
Ceny  tepelné  energie  jsou věcně usměrňované neboli  regulované – 
do ceny tepla lze promítnout pouze ekonomicky oprávněné náklady, 
přiměřený zisk a daň z přidané hodnoty. 
Závazné podmínky cen  tepla  stanovuje Energetický  regulační úřad, 
který kalkulace tepla pravidelně monitoruje a kontroluje.

Ceny tepla v cenové lokalitě Rýmařov musí být stejné pro všechny 
zákazníky. Není  tedy  pravda,  že  například  ceny  v  bytech města  ve 
správě Bytermu jsou odlišné od bytů OSBD. Rozdílný je ale přístup 
těchto odběratelů k nastavení záloh koncovým uživatelům, jak bylo 
vysvětleno výše. 
Společnost Teplo Rýmařov  od  počátku  této  topné  sezóny  provedla 
celou řadu opatření tak, aby byla dosažena úspora paliva minimálně 
15 % oproti  předcházejícímu  období  a zároveň  se  výrazně  nesnížil 
komfort vytápěných objektů. Snížili jsme teplotní křivky, zavedli, pří-
padně prodloužili noční útlumy.
Na  kompletní  vyhodnocení  je  příliš  brzy,  nicméně  již  za  několik 
prvních  týdnů upraveného provozu  jsou úspory značné, převyšující 
stanovený cíl. Na zimní období (prosinec–březen) máme připraveno 
další opatření, které budeme testovat v zimních podmínkách.
Z důvodu kritické situace v oblasti dostupnosti zemního plynu v této 
a příští topné sezóně byla v létě tohoto roku zpracována studie na změ-
nu paliva pro centrální výtopnu tak, abychom mohli zajistit dodávku 
tepla i při nedostatku zemního plynu. Ve studii byl navržen nový sys-
tém – ze stávajících  tří kotlů na zemní plyn se dva kotle upraví na 
spalování extra lehkého topného oleje (ELTO). Tyto dva kotle umož-
ní v budoucnosti  spalovat plyn  i ELTO. Valná hromada  společnosti 
schválila  investici  ve výši  9 mil.  korun na provedení  rekonstrukce, 
vzhledem k dlouhým dodacím lhůtám komponentů bude provoz nové 
technologie spuštěn nejdříve v březnu 2023. Vzhledem k extrémním 
cenám zemního plynu nový systém nebude řešit pouze hrozící nedo-
statek, ale výrazně nižší cenu paliva. Po dohodě s vedením města jsou 
v současné době zpracovávány studie na změnu paliva i pro kotelnu 
v nemocnici a na Dukelské.
Rádi bychom slíbili občanům brzký návrat k cenám z minulého ob-
dobí, ale stávající politická a energetická situace to v tuto chvíli ne-
umožňuje. V dlouhodobém výhledu určitě dojde ke stabilizaci (díky 
stabilizaci  cen plynu,  zajištění  jiných zdrojů  energie,  úsporám),  ale 
velmi pravděpodobně se ceny tepla již nikdy nevrátí na předcházející 
úroveň.

Tomáš Köhler
Teplo Rýmařov

Užitečná informace

Jak správně a úsporně topit 
Začala topná sezóna, která bude vzhledem ke zvyšujícím se nákladům 
spojeným s vytápěním domácností pro mnohé občany větší finanční zá-
těží než v předchozích letech. Je proto na místě zamyslet se nad tím, 
jaké kroky učinit, aby výsledné vyúčtování dopadlo co nejméně bolesti-
vě. Každý způsob vytápění má svá specifika. Shrňme si zde několik jed-
noduchých pravidel, která nám, pokud budou dodržena, pomohou ušetřit 
nemalé peníze za vytápění.

1. Funkčnost radiátorů, topidel a kotlů
Především dbejte na to, aby byly spotřebiče správně nastaveny, před 
topnou sezónou vyčištěny a seřízeny. Občas stačí pro zvýšení funkč-
nosti a přenosu tepla do místnosti použít pouze vlhký hadřík, kterým 
setřete  z topné  plochy  prach  a nečistoty. Vyvarujte  se  zaskládávání 
a obestavování radiátorů a topidel jakýmikoliv předměty, které pohl-
cují vyprodukované teplo, zvýšíte tím efektivitu topení. V tomto pří-
padě se počítá každý centimetr čtverečný sálavé plochy.

2. Optimální teploty místností
Teplotu je dobré nastavit v každé místnosti individuálně. V obývacím 
pokoji,  ve  kterém  se  zpravidla  zdržujete  nejčastěji,  si  dopřejte  vět-
ší teplo, ale v nevyužívaných místnostech je zbytečné příliš vytápět. 
A jaké teploty by v domácnosti měly stačit?
•	 Obývací pokoj: 20–21 °C
•	 Ložnice: 16–18 °C
•	 Kuchyně: 18 °C
•	 Koupelna: 24 °C
•	 Chodba: 15 °C
Kromě  dodržování  optimálních  hodnot  je  vhodné  myslet  i na  sni-
žování  teploty v době, kdy nejste doma. Doporučuje  se  temperovat 
domácnost na 16 °C. Ideální  je, pokud máte režim teplot nastavený 
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Město vydalo nový nástěnný kalendář
V rýmařovském informačním centru je v prodeji nástěnný kalendář na rok 2023 

vydaný městem Rýmařovem. 
V letošním roce jsou v něm zachyceny Jeseníky z ptačí perspektivy. 

Unikátní fotografie byly pořízeny z dronu, jejich autorem je fotograf Jan Barančík. 
Kalendář lze zakoupit za 220 Kč.

na prostorovém termostatu, což se  týká především rodin, které  topí 
prostřednictvím plynových a elektrických kotlů. Pro centrální vytápě-
ní, které se v Rýmařově týká největšího počtu bytových jednotek, je 
potom nutné teplotu upravovat manuálně přes termohlavice. POZOR: 
to, že v bytě zcela vypnete topení, paradoxně neznamená, že byste še-
třili, jelikož dle platné vyhlášky jsou rozpočítávány náklady za topení 
v bytových domech dle příslušných koeficientů.
Rovněž přetápět místnosti se nevyplácí a není to ani zdraví prospěšné. 
Pokud  chcete mít  teplotu  v místnosti  co  nejkomfortnější,  naučte  se 
zavírat dveře od místností, které vytápíte na nižší teplotní stupeň nebo 
které momentálně nevyužíváte, a tím získáte vyšší pocitovou teplotu 
a samozřejmě šetříte náklady. 

3. Správné větrání
Spousta lidí dělá při větrání několik zbytečných chyb, které jsou opět 
spojeny se zvýšenými náklady na vytápění. Větrat se má s otevřenými 
okny dokořán krátce,  intenzivně a často. V zásadě lze říct, že čím je 
venku chladněji, tím kratší dobu větrejte, na podzim v rozmezí 10 až 

20 minut, v zimě doba větrání nemá přesáhnout šestiminutový inter-
val. Aby se v bytě neudržovala vlhkost a netvořily se zdraví škodlivé 
plísně, je vhodné tímto způsobem větrat 3–4krát denně. Při rychlém, 
ale častějším větrání se sice ochladí vzduch, ale stěny a podlahy zůsta-
nou teplé. Větrat byste měli, když vstanete, po vaření, po koupeli, ale 
také záleží na vlhkosti v místnosti. 
Větrání  pomocí mikroventilace nebo otevřených ventilací  se v zimě 
vůbec nedoporučuje. Důvodem je, že dochází k namrzání kování a po-
škození okenních izolací, dále pak k promrzání ostění, což má za ná-
sledek tvorbu plísní a také zvýšení nákladů na opětovné prohřátí stěny. 
Je vhodné zkontrolovat si těsnění oken a také dveří, jimiž může unikat 
z domácnosti odhadem až 30 % tepla, za které potom zbytečně zapla-
títe ve vyúčtování.
Pokud dodržíte výše uvedená pravidla, bude vytápění vaší domácnosti 
vysoce efektivní a nakonec se projeví pozitivně ve vašem vyúčtování 
nákladů.

Ivana Pavlovcová
ředitelka Bytermu Rýmařov

Odstraňování stromoví u elektrického vedení
Společnost ČEZ Distribuce, a. s., vyzývá vlastníky a uživatele nemovi-
tostí, přes něž vede nadzemní elektrické vedení nebo k nimž zasahuje 
ochranné pásmo, k pravidelnému odstraňování a oklešťování stromoví 
a jiných porostů ohrožujících bezpečné a spolehlivé provozování zaří-
zení distribuční soustavy.
V ochranném pásmu nadzemního vedení je zakázáno nechat růst po-
rosty nad výšku 3 m. Ochranné pásmo nadzemního vedení je souvislý 
prostor vymezený svislými rovinami vedenými po obou stranách ve-
dení ve vodorovné vzdálenosti měřené kolmo na vedení (vzdálenosti 
se řídí ustanovením § 46 odst. 3 energetického zákona v platném zně-
ní). Odstraňování a oklešťování stromoví a jiných porostů se provádí 
v období vegetačního klidu a dle zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně 

přírody a krajiny, v platném znění.
Pokud  vlastník  či  uživatel  pozemku  neodstraní  stromoví  a jiné  po-
rosty ani po předchozím upozornění a stanovení rozsahu, má provo-
zovatel distribuční soustavy právo odstraňovat a oklešťovat stromoví 
a jiné porosty, provádět likvidaci odstraněného a okleštěného stromo-
ví  a jiných porostů ohrožujících bezpečné a spolehlivé provozování 
zařízení distribuční soustavy.
Více  informací včetně videonávodu k bezpečnému provedení ořezu 
stromoví  najdete  na  internetových  stránkách www.cezdistribuce.cz/
orezy.

Zdroj: www.rymarov.cz
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Jak se zaregistrovat k novému rýmařovskému zubaři
Zájemci o registraci do zubní ordinace SZZ Krnov, p. o., v Rýmařově 
budou moci od 28. listopadu 2022 v čase od 8:00 v budově Polikli-
niky Rýmařov, Pivovarská 255/ 11 (přízemí),  vhodit  do  schránky 
ordinace vyplněný formulář Žádosti o předregistraci do zubní ambu-
lance SZZ Krnov v Rýmařově. Tištěný formulář bude k dispozici ke 
stažení na www.szzkrnov.cz nebo vytištěný na podatelně Městského 
úřadu Rýmařov (náměstí Míru 1). Také je možné žádost o předregis-
traci vyplnit prostřednictvím online formuláře,  který bude dostup-
ný od 28. listopadu 2022 od 8:00 na internetových stránkách www.
szzkrnov.cz.

Hana Gajdošová
SZZ Krnov

Foto: redakce

Zdravotnictví

Marie Volková získala titul Moravskoslezská SESTRA roku 2022  
v oboru porodnictví 

Velkého úspěchu dosáhla porodní asistentka Marie Volková z Podhorské 
nemocnice, pracoviště Rýmařov, v soutěži Moravskoslezská SESTRA 
roku 2022. I do letošního sedmého ročníku této ankety mohli v pěti kate-
goriích nominovat své kolegy a kolegyně zástupci všech zdravotnických 
zařízení v Moravskoslezském kraji. Odborná porota pak v každé katego-
rii z nominací vybrala tři finalisty. O vítězce či vítězi šesté kategorie – 
sestra veřejnosti rozhodovali obyvatelé regionu.
Marie Volková byla oceněna v oboru porodnictví. Tuto praxi vykoná-
vá neuvěřitelných 44 let. Již v roce 2012 byla pro svou neutuchající 
energii, pracovitost a ochotu pomáhat vyhlášena nejlepším pracovní-
kem holdingu AGEL. Do rýmařovské nemocnice nastoupila hned po 

ukončení  střední  zdravotnické  školy  v roce  1978 na  gynekologické 
oddělení  jako  všeobecná  sestra.  Ve  svém  vzdělávání  pokračovala 
a v roce  1983  úspěšně  ukončila  studium  oboru  porodní  asistentka 
a v roce 1991 pomaturitní specializační studium jako sestra specialist-
ka v gynekologii a porodnictví. Od roku 1994 zastávala pozici vrchní 
sestry  gynekologicko-porodního  oddělení.  Pro  své  oddělení  získala 
v roce 2004 titul Baby Friendly Hospital. Rýmařovská porodnice byla 
v té době vyhledávaným pracovištěm v celém kraji. Také se zaslouži-
la o založení výjezdové skupiny rychlé lékařské pomoci v Rýmařově, 
čímž přispěla k záchraně nejednoho života. Po vzniku Podhorské ne-
mocnice v roce 2005 byla jmenována do funkce manažerky ošetřova-
telské péče. Od roku 2006 pracuje v gynekologické ambulanci. I po 
ukončení činnosti gynekologicko-porodnického oddělení nemocnice 
zůstala  tomuto oboru věrná. Marie Volková se  také stala držitelkou 
Čestného  ocenění  za  celoživotní  dílo  v  ošetřovatelství  v celostátní 
soutěži Sestra roku 2016.
Další ceny Moravskoslezská SESTRA roku 2022 si odnesly: v kate-
gorii sestra u lůžka Renáta Bednárková z ARO krnovské nemocnice 
a v kategorii ambulantní sestra Michaela Škrobánková ze Slezské ne-
mocnice v Opavě. Hana Komárková ze Slezské nemocnice v Opavě 
získala ocenění za paliativní péči. Ocenění za celoživotní práci patří 
Jaroslavě Kuzníkové z Karvinské hornické nemocnice. Vítězkou ka-
tegorie sestra veřejnosti se stala Renáta Bednárková. 
Záštitu nad touto událostí převzal hejtman Moravskoslezského kraje 
Ivo Vondrák, ministerstvo zdravotnictví a České asociace sester, kteří 
chtějí, aby tím každoročně zaznělo poděkování zdravotníkům. Akcí 
zdůrazňují, jak je pro všechny práce zdravotnického personálu důle-
žitá a hodná respektu. 

JS
Zdroj: nemocnicepodhorska.agel.cz
Foto: Nemocnice AGEL PodhorskáMarie Volková s hejtmanem Ivem Vondrákem při slavnostním vyhlášení

Školství

Sport a pohyb se vrací do škol
Po dlouhotrvající vynucené odmlce se během letošního jara pomalu, 
ale jistě začal vracet školní sport, pohybové aktivity a soutěže. Žáci ZŠ 
Jelínkova 1 se rozhodli navázat na předchozí letité úspěchy a znovu se 
zúčastňovat závodů či pořádat tradiční sportovní akce.
Prvním počinem byla na přelomu února  a března Zimní olympiáda 
mládeže v alpském lyžování a snowboardingu na Annabergu, kde náš 
sjezdový tým získal třetí místo a několik individuálních ocenění. 

V dubnu následovalo znovuobnovené okresní kolo Odznaku všestran-
nosti  olympijských  vítězů,  na  jehož  hladkém  průběhu  a organizaci 
se podíleli učitelé, sportovní veteráni a více než sto žáků naší školy. 
Družstvo spolu s řadou jednotlivců suverénně postoupilo do havířov-
ského kola krajského, odkud již potřinácté v řadě vedla cesta na vys-
něné republikové finále OVOV v Brně.
Ozdobou sportu základních škol vždy býval květnový Pohár rozhlasu 
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v atletice žactva,  jenž  se vrátil  zpět  svým 53.  ročníkem. Všestranní 
vícebojaři a vícebojařky z Jelínkovy 1 se na krnovském stadionu sta-
li okresními vítězi a své síly změřili s obvykle  takřka neprostupnou 
konkurencí sportovních výběrů moravskoslezských škol v krajském 
finále v Opavě. Od stupňů vítězů je po neskutečném výkonu tentokrát 
dělilo pouhých několik bodů, přesněji dva.
Ještě před začátkem prázdnin se podařilo alespoň částečně,  formou 
dvou turnajů, odehrát populární Okresní florbalovou ligu žáků a naši 
kluci se stali vítězi jejího neúplného 11. ročníku. 
Pochopitelně nechybělo ocenění všech závodníků a jinak úspěšných 
žáků a účastníků česko-polských sportovních projektů (kin-ball, flor-
bal, airtrack gymnastika a parkour, sjezdové a běžecké lyžování, hor-
ská  turistika,  lezení  na  umělých  stěnách,  jump  aréna,  zimní  a letní 
orientační běh, střelecký a koloběžkový duatlon) v podobě zájezdu na 
prestižní atletický mítink Zlatá tretra ve Vítkovicích.
Během letních prázdnin probíhala a vrcholila příprava týmu OVOV 
na zářijové republikové finále v Brně v tomto pozoruhodném vícebo-
ji.  Družstva  z více  než  čtyřiceti  škol  a jednotlivci  z dalších  něko-
lika desítek se ve dvou dnech utkali v deseti disciplínách sportovní 

všestrannosti s nejlepšími z nejlepších. Naše družstvo vybojovalo ve 
své kategorii 23. místo a jako vždy si odvezlo úžasný zážitek z celé 
akce a doprovodného programu. Tobias Jano, který mezi chlapci roč-
níku 2009 po prvním dni a pěti disciplínách bezpečně vedl o více než 
300  bodů,  však  závod  druhého  dne  po  náhlé  zdravotní  indispozici 
nedokončil. Jeho soupeři jej s nebývalým respektem uznali za nefor-
málního vítěze své kategorie, ale i řada trenérů by ráda věděla, jaký 
by byl jeho celkový bodový zisk. Tobias se hodlá vrátit a vše si vyna-
hradit v dalším ročníku.
Školní soutěže se na podzim rozjíždějí též sérií okresních, krajských 
a republikových kol v přespolním běhu. Zářijové okresní kolo, zkom-
plikované  velmi  špatným  počasím,  tentokrát  proběhlo  na  domácí 
půdě,  v areálu  „Flemišky“.  Starším  hochům  se  podařilo  vybojovat 
výborné třetí místo a starší dívky si v prudkém lijáku doběhly pro ví-
tězství a postup do krajského finále v Opavě.
Čekání na krajské kolo si v říjnu naši běžci a běžkyně zpestřili účastí 
na dvou dalších tradičních akcích. První z nich byl závod v „přespolá-
ku“ pro celý 2. stupeň, kterého se zúčastnili žáci od šestých po deváté 
třídy,  a perličkou a diváckou atrakcí  se  stal  závěrečný běh dvanácti 
smíšených štafet žáků, učitelů a asistentů.
Pro  ty nejodolnější vytrvalce byl potom připraven 18.  ročník Med-
lovského  krosu.  Mimořádně  obtížného  závodu  vedoucího  bývalou 
motokrosovou tratí lesoparku Skalky se naše škola účastní už od roku 
2012 a šestkrát  se našim závodníkům podařilo získat velký putovní 
pohár s podstavcem ověnčeným štítky se jmény vítězů. Letos se naše 
družstvo mladších i starších chlapců a dívek opět mezi výběrem škol 
uničovského  mikroregionu  neztratilo  a přivezlo  krásnou  stříbrnou 
medaili. Přímo spanilou  jízdu předvedly Petra Zahradníková, Vero-
nika Rožňáková a Nela Moisesová, které  jako  jednotlivkyně ve své 
kategorii doběhly na prvních třech místech.
Mezitím se ještě v Karlovicích podvanácté rozjela Okresní florbalová 
liga žáků pro osm vybraných škol. Na úvodní turnaj do Karlovic vy-
razila zbrusu nová generace hráčů a naši kluci ze sedmých a osmých 
tříd si po sympatickém výkonu odvezli páté místo a první herní zku-
šenosti. Někteří z nich se dále účastní i turnajů ve školní minikopané 
a i tam jim držíme pěsti.

Poháry za účast na soutěžích

Zimní olympiáda mládeže v alpském lyžování na Annabergu

Odznak všestrannosti olympijských vítězů 2022

Pohár rozhlasu v atletice žactva
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V úterý 18.  října už se konečně za nádherného počasí u opavského 
„Stříbrného  jezera“  sešla  běžecká  elita  základních  škol Moravsko-
slezského kraje. Rozmanitá a členitá trať krajského finále v přespol-
ním běhu prověřila síly ve všech kategoriích a při zjevné vyrovnanos-
ti družstev to byla bitva o každý bod. Naše starší dívky si doběhly pro 
velmi hodnotné páté místo. 
Za všechny úspěchy a vydařené akce a účasti patří velký dík závodní-
kům, vedení škol a pořadatelům, zkrátka všem, kteří se rozhodli bě-
hem dlouhé pauzy nerezignovat a pokračovat a leckdy i začínat znova 
a úplně od začátku. Sportovní kalendář  listopadu a prosince se dále 
bude plnit halovou atletikou, míčovými hrami, gymnastikou a dalšími 
disciplínami. Hodně štěstí a hlavně bojujme fér a ve zdraví.

Karel Toman
ZŠ Rýmařov, Jelínkova 1

Foto: archiv školy

Krajské finále přespolního běhu v Opavě

Okresní florbalová liga žáků

Zájezd na atletické závody Zlatá tretra

Republikové finále Odznaku všestrannosti olympijských vítězů 2022

Medlovský kros

V říjnu do Okresní florbalové ligy žáků nastoupil nový tým
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Studenti na exkurzi ve Wellness & Spa resortu v Sobotíně

Dne 29. září navštívili studenti 1. ročníku Gymnázia a Střední odbor-
né školy Rýmařov, oboru masér sportovní a rekondiční, Wellness & Spa 
resort Sobotín. Celá exkurze byla hrazena z rozpočtu Evropské unie 
v rámci projektu OKAP II.

Pan majitel  provedl  studenty  rozsáhlým  venkovním  areálem,  který 
byl  skvěle  upravený. Měli možnost  prohlédnout  si  provoz Wellnes 
& Spa, saunový svět, bazén s vířivkami, místnost pro techniku a ri-
tuál Hammam. Tuto proceduru, která už jen na pohled byla velkým 
zážitkem,  ještě  umocnila  bohatá  mýdlová  pěna  a uvolňující  masáž 
spojená s omýváním těla teplou vodou na vyhřívaném mramorovém 
lůžku a s důkladným peelingem pokožky.
Nelze  opomenout  ani  luxusně  vybavené  masérny,  které  studentům 
braly dech. Většině z přítomných určitě hlavou proběhla myšlenka: 
„Tady bych jednou chtěl/a pracovat.“ Celkový dojem z prostředí re-
sortu, masérek, jejich práce a dress codu byl nepopsatelný.
Exkurze  pokračovala  prohlídkou  fitness  centra,  bowlingové  dráhy 
a zážitkové restaurace. Zajímavé bylo i procházení podzemních cho-
deb, kterými jsou jednotlivé budovy resortu propojeny. Tyto budovy 
si studenti mohli taktéž projít, a měli tak jedinečnou možnost nahléd-
nout  do  pokojů  a na  terasy,  které  jsou  připraveny  pro  návštěvníky. 
Pomyslnou třešinkou na dortu byla ukázka luxusně vybaveného po-
koje s vířivkou pro novomanžele v zámeckém hotelu Klein, který je 
součástí resortu.
Celá  exkurze,  která  studenty  naprosto  nadchla,  představila  velice 
atraktivní a  luxusní prostředí pro výkon  jejich budoucího povolání. 
Ukázala možnosti, jak lze klientům poskytnout nezapomenutelné zá-
žitky z pobytu ve wellness zařízení.

Natálie Geršlová
studentka 1. ročníku oboru Masér sportovní a rekondiční

Vyučující: Ivana Ducháčová, Jarmila Hnátová
Foto: archiv Gymnázia a SOŠ Rýmařov

Dovednostní workshopy OKAP II se zaměstnavateli

Realizační tým Gymnázia a SOŠ Rýmařov uspořádal ve čtvrtek 22. září 
s podporou projektu OKAP II workshop pro žáky 9. tříd ZŠ Rýmařov a ZŠ 
Břidličná. Cílem celé akce bylo seznámit je s možnostmi zaměstnání 
v regionu. Připravili jsme proto tři stanoviště s různými aktivitami, které 
si mohli žáci přímo vyzkoušet pod dohledem odborníků z praxe.
Na prvním stanovišti proběhl barmanský workshop pod vedení pana 
Navrátila, profesionálního barmana, a paní Janské z rýmařovské Pri-
ma Pizzerie. Žáci si mohli vyzkoušet přípravu míchaného nealkoho-
lického nápoje dle vlastního návrhu.
Druhé zastavení bylo v učebně oboru masér v budově gymnázia, kde 
proběhly ukázky lymfatických a reflexních masáží, míčkování a pre-
zentace moderních masážních pomůcek. I zde si mohli žáci všechny 
aktivity vyzkoušet pod vedením Marty Sedláčkové, učitelů odborné-
ho výcviku a studentů třídy 4MAS.

Po třech letech se 21. září v Krnově opět konal okresní středoškolský 
pohár družstev v atletice. Rýmařovskou střední školu reprezentovalo 

družstvo dívek i chlapců. 
Závodilo se ve sprintu, běhu na střední vzdálenost, skoku vysokém 
i dalekém,  vrhu  koulí  a proběhla  i  neobvyklá  štafeta  na  čtyřikrát 
dvě  stě  metrů. Atleti  Gymnázia  a Střední  odborné  školy  Rýmařov 
byli velmi šikovní a většinu disciplín s velkým náskokem vyhráli ve 
velmi hodnotných výkonech. Obě družstva skončila na prvním mís-
tě  a postoupila  do krajského kola v Opavě. Zde kluci  obsadili  páté 
a děvčata šesté místo z osmi soutěžících družstev. Všem žákům dě-
kujeme za reprezentaci školy a k jejich předvedeným výkonům velmi 
blahopřejeme! 

Petr Staněk
Foto: archiv Gymnázia a SOŠ Rýmařov

Středoškolský pohár v atletice
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Veletrh ARTIFEX pomůže vycházejícím žákům s volbou povolání
Zástupci dvaceti středních škol a bezmála patnácti významných re-
gionálních zaměstnavatelů se sjedou do Bruntálu, aby návštěvníkům 
představili širokou nabídku studijních a učebních oborů. Letošní ročník 
ARTIFEX – veletrhu středních škol a zaměstnanosti proběhne ve čtvr-

tek 24. listopadu v prostorách školních dílen Střední průmyslové školy 
a Obchodní akademie v Bruntále (Kavalcova 1) mezi 9:00 a 16:00. Akci 
pořádá Kontaktní pracoviště ÚP ČR v Bruntále ve spolupráci se středními 
školami a zaměstnavateli.
Veletrh je určen vycházejícím žákům základních škol, jejich rodičům, 
pedagogickým pracovníkům i uchazečům o zaměstnání, zkrátka širo-
ké  veřejnosti.  Po  dvouleté  odmlce  způsobené  pandemií  koronaviru 
tak  mohou  budoucí  středoškoláci  opět  osobně  navštívit  oblíbenou 
akci, která  jim pomůže v rozhodování při výběru školy a volbě bu-
doucího povolání. 
Na letošním ročníku se představí střední školy z okresů Bruntál, Opa-
va, Ostrava, Olomouc  a Šumperk. Žáci  a ostatní  zájemci  o studium 
budou mít možnost získat a porovnat aktuální  informace týkající se 
podmínek studia, přijímacího řízení, profilu absolventa a především 
uplatnění. Veletrh ARTIFEX nabídne jedinečnou příležitost seznámit 
se  pod  jednou  střechou  hned  se  sedmi  desítkami  studijních  oborů, 
jako je např. strojírenství, elektrikář, praktická sestra, chemik operá-
tor, gymnázium, informační technologie nebo třeba kadeřník.
Přítomní zaměstnavatelé odprezentují návštěvníkům profese, o které 
mají největší zájem. Mimo jiné jde o soustružníky, chemiky operáto-
ry, zdravotní sestry, instalatéry či svářeče. 
Na místě budou zájemcům jako každý rok k dispozici také specialisté 
Úřadu práce ČR. Společně se zástupci škol a zaměstnavatelů pomo-
hou žákům v jejich rozhodování při výběru budoucího povolání. Do-
spělým pak poradí třeba s tím, jak se dále vzdělávat a zvýšit své šance 
na pracovní uplatnění.
„Cílem veletrhu je poskytnout mladým lidem dostatek kvalitních infor-
mací o pravděpodobném vývoji na pracovním trhu a o povoláních, ze 
kterých vybírají. V neposlední řadě také o tom, jaké jsou podmínky studia 
na daných školách a učilištích a co je nutné splnit pro úspěšné zakončení 
studijního a učebního oboru. Věříme, že tato akce bude opět přínosná, 
a těšíme se na všechny návštěvníky, kteří na veletrh dorazí,“ uzavírá ře-
ditel Kontaktního pracoviště ÚP ČR v Bruntále Jiří Unverdorben.

Kateřina Beránková
tisková mluvčí ÚP ČR

Na posledním stanovišti byla žákům představena nová zemědělská 
technika, sloužící jako součást odborného výcviku žáků oboru opra-
vář  zemědělských  strojů.  Jan  Hořák,  majitel  firmy  Farma  Hořák, 
žákům představil  svoji firmu a pohovořil na  téma podnikání v ze-
mědělství.

Všem organizátorům děkujeme za přínosné  informace, čas a úsilí, 
které přípravě akce věnovali, a žákům 9. tříd přejeme šťastnou ruku 
při volbě budoucího povolání.

Elvíra Šimůnková
Foto: archiv Gymnázia a SOŠ Rýmařov
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Středisko volného času
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Draci všech podob vzlétli při drakiádě
V pátek 7. října pořádalo Středisko volného času Rýmařov tradiční draki-
ádu. Nad kopec u Okružní ulice se vznesli draci mnoha barev, velikostí 
i tvarů. I když ne všichni létavci vydrželi ve vzduchu, důležitá byla hlav-
ně pohodová nálada.
Děti se také mohly zapojit do rébusu ve stylu soutěže Pevnost Boyard. 
V okolí byli zavěšeni malí dráčci a na každém z nich byla uvedena 
indicie. Úkolem bylo uhodnout a ze všech nápověd poskládat jedno 
slovo. Úspěšní hadači obdrželi sladkou odměnu. 
Na závěr  slunečného odpoledne byli vyhlášeni  a odměněni nejlepší 
draci, ať už šlo o draka nejmenšího, nejdéle létajícího nebo nejdivo-
čejšího. Každý účastník si pak odnesl balónek napuštěný héliem. Dě-
kujeme SVČ za organizaci a těšíme se na příští ročník.

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Odpoledne 25. září policejní autohlídka z Rý-
mařova prováděla silniční kontroly v Horním 
Městě, přičemž zastavila 30letého řidiče osob-

ního  auta  Opel  Vivaro.  Dechová  zkouška  u něj 
prokázala pozitivní výsledek s hodnotami přes 2,1 promile alkoholu. 

Řidič požití alkoholických nápojů před jízdou plně doznal. Řidičský 
průkaz  mu  zadržen  nebyl,  poněvadž  jej  nepředložil.  Na  místě  mu 
bylo zakázáno  řízení všech motorových vozidel do dalšího  rozhod-
nutí a opatření a již nyní je důvodně podezřelý z ohrožení pod vlivem 
návykové látky. 

Policejní zápisník

Kontrola odhalila silně opilého řidiče

Zloděj pokácel a odvezl 21 stromů v Ryžovišti
Dopoledne  4.  října  neznámý  pachatel  v  lese  u Ryžoviště  neopráv-
něně pokácel 21 smrků, stromy na místě odvětvil, pokrátil a odvezl 
neznámo kam. Krádeží přibližně 21 m3 dřevní hmoty vznikla škoda 
za téměř 40 tisíc korun. Na místě činu byly nalezeny a následně zajiš-
těny plastové či kovové klíny a kladivo, v bezprostředním okolí bylo 
velké množství pilin a v přilehlém poli vyjeté koleje od motorového 

vozidla. Policisté z obvodního oddělení v Rýmařově přijmou jakékoli 
informace, které by vedly ke zjištění pachatele, i anonymně na tele-
fonním čísle 974 731 751.

por. Bc. René Černohorský 
Krajské ředitelství PČR MSK 

oddělení tisku

Otevřený dopis vedoucí odboru školství a kultury
Vážená paní Pleská,
níže uvedený text se týká kostela Narození Panny Marie v Jamarti-
cích, který je, jak víme, v majetku města Rýmařova. Katolická církev 
jej má pouze v nájmu. Krátce bych zmínila několik faktů. Kostel se 
podařilo díky paní Haně Vystrčilové dostat po roce 1989 na seznam 

kulturních památek naší republiky. Všichni místní občané, nadšenci, 
chalupáři,  jsme z toho měli obrovskou radost a doufali  jsme, že se 
o objekt  do budoucna nebudeme muset  obávat,  protože být  na  se-
znamu je na jedné straně nejen prestižní záležitost a chlouba, ale na 
straně druhé závazek pro majitele, aby se řádně staral.
Bohužel, v případě této památky mám neblahý pocit, že je doslova 
a do písmene jen na obtíž. Proč? V roce 2007 se za paní Pavláskové 
vypracoval projekt na odvodnění základů kostelní stěny, přiléhající 
k cestě.  Projekt  realizovala  firma  pana  Pavláska  (náhodou?)  a byl 
proveden takovým způsobem, že mnozí stavební odborníci „žasli“. 
Negativně.  Před  výmalbou  interiéru firmou  Ing. Romana Kubáška 
z Ostravy se přijel do chrámu podívat Mgr. Dalibor Halátek z Památ-
kového ústavu v Opavě. Okamžitě ji pozastavil, jelikož bylo potře-
ba po předchozí firmě sanační pás rozšířit, nahodit tím pádem omítky 
nové a až pak vymalovat. Opětovně by hrozila tvorba vlhkých map. 
Toto jakési „poopravení“ provedla již firma Ing. Kubáška. Výmalba 
byla  hrazena  sponzorským  darem mých  rodičů. Nakonec  doplatili 
i opravu omítek, ač to mělo být v režii sanaci provádějící firmy zmí-
něné  úvodem. Vlhkostí  trpěl  i vstupní  prostor,  předsíň  kostela,  na 
kterou, jak se ukázalo posléze, firma v projektu zapomněla!!! a jejíž 
sanace se dodělávala s odstupem několika let!!! Nepochopitelné.
S další investicí to bylo ještě horší. Před několika lety proběhla vý-
měna  vstupních  dřevěných  dveří.  Dřevo  by  potřebovalo  pravidel-
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ný  ochranný  nátěr,  ten  nikdo  nikdy  neřešil. Dále  se  z  nich  začaly 
odlučovat  i některé prvky,  jako zákrytové čepičky pro šrouby atd., 
ale  tristní  situace  je  s obezděním.  Z domnělého  důvodu  (neúplně 
vyhovující velikosti dveří nových?) bylo v některých místech zdivo 
osekáno  nadměrně,  následně  ohozeno  a zatřeno,  po  bocích  přibity 
desky. Výsledkem jsou zející škvíry, kterými profukuje, padá déšť, 
sníh... Takovou nekvalitně provedenou práci bych  jako majitel ne-
přebrala.  Opakovaně  jsme  (paní  Helena  a Hana  Juřenovy, MUDr. 
Dagmar Mlejnková  a já)  Vás  na  tuto  práci  osobně  upozorňovaly. 
A to  ještě v době, kdy byly dveře  i stavební práce ve dvouleté  zá-
ruce! Nikdo  na  nic  nereagoval... A výsledek?  Plíseň  na  zdivu  ko-
lem oken, mokro na podlaze, nafoukané listí... Uvědomuje si majitel 
nemovitosti, v jaké oblasti,  s jakými podnebnými podmínkami zde 
žijeme?! Myslím,  že  ne.  Opakovaně  jsme  ústně  nabízeli  sponzor-
ský dar, který by pokryl realizaci výmalby a nové dlažby ve vstupní 
síni za souhlasu památkářů. Nejprve se čekalo na dodělání sanačních 
prací v  této předsíňce, pochopitelné. Dále pak  tato nabídka  šla do 

ztracena. 
O tom, že na okapu roste bříza, ze střechy padá krytina, voda svede-
ná z okapů teče přímo pod kostel, takže už vlhne zdivo v sakristii..., 
už ani nemluvím.
Nevím, co si o všem myslet. Je mi naprosto  jasné, že sehnat pení-
ze, a nemalé, zvláště v dnešní době, je obtížné. Vyžaduje to nalezení 
správného dotačního programu, sepsání žádosti atd., ale  je pro mě 
absolutně neakceptabilní liknavost, spokojenost s diletantsky prove-
denou  prací  (mimochodem z daní  nás  všech)  a přístup,  „že  to  tře-
ba nějak vyšumí“. Závěrem bych chtěla připomenout, že mít, něco 
vlastnit, má  významové  synonymum  „starat  se,  být  za  danou  věc 
zodpovědný“.
S pozdravem 

MUDr. Barbora Stachelová, Jamartice
(Pozn. redakce: Text byl autorkou dle pravidel Rýmařovského hori-
zontu zkrácen. Plné znění je k dispozici v redakci, popřípadě u au-
torky článku.)

Reakce na předchozí článek
V současné době město pečuje o více než pět desítek památkově vý-
znamných objektů, z nichž některé jsou kulturními památkami, patří 
sem ale  také válečné hroby a pietní místa. Na zabezpečení  řádného 
stavu všech těchto objektů vynakládá město každoročně statisíce ko-
run, v maximální míře využíváme například Program regenerace vy-
hlašovaný Ministerstvem kultury ČR, a snažíme se samozřejmě žádat 
o dotaci i u jiných poskytovatelů. V případě kostela Narození Panny 
Marie v Jamarticích se nám bohužel dosud nepodařilo finanční pod-
poru získat, všechny opravy zde financovalo město z vlastních zdrojů. 
Veškeré  práce  na  objektu  jamartického kostela,  který  je  nemovitou 
kulturní památkou České republiky, vždy probíhaly v souladu s roz-
hodnutím orgánů státní památkové péče a za jejich dohledu. Zadávání 
veřejných  zakázek  probíhá  podle  zákona  a vnitřní  směrnice města, 
naznačované zvýhodňování některých firem zcela odmítáme. O spon-

zorském daru, který měl být městu nabídnut, nám není nic známo – 
o přijetí či odmítnutí takového daru navíc nejsou oprávněni rozhodo-
vat úředníci, ale pouze zastupitelstvo města.
K dalším připomínkám ohledně historie oprav kostela v  tuto chvíli 
nemohu nic říci, protože se vztahují ke dvěma zaměstnankyním, které 
na našem úřadě v současné době již nepracují a nemají tak možnost se 
k věci vyjádřit, a dokumentaci k uvedeným akcím už nemáme k dis-
pozici. 
Kolegové z odboru regionálního rozvoje na základě vlastní iniciativy 
v uplynulém roce provedli obhlídku krovu kostela a nechali opravit 
část střechy na přístavku, takže objekt městu určitě není lhostejný. Za 
uvedené podněty děkujeme a budeme se jimi zabývat.

Leona Pleská
vedoucí odboru školství a kultury MěÚ Rýmařov

Morální bída v pojetí Tomáše Bati
Tomáš Baťa  (1876–1932) byl  československý politik  a podnikatel, 
řadící se mezi nejvýznamnější ve své době, který zaváděl originální 
metody řízení výroby, obchodu a systém motivace pracovníků.
Jako starosta Zlína realizoval koncepci zahradního města s originální 
funkcionalistickou architekturou a tento styl šířil spolu se svými to-
várnami do dalších míst v Evropě a Americe.
Vytvořil efektivní vzdělávací systém včetně celoživotního vzdělává-
ní.  Prosazoval  projekty  dálkové  železniční,  letecké,  říční  a silniční 
dopravy a mnohé další.
Mezi jeho nejeden citát přináleží i následující:
„Příčinou krize je morální bída. Přelom hospodářské krize? Nevě-
řím v žádné přelomy samy od sebe. To, čemu jsme zvykli říkat hospo-
dářská krize, je jiné jméno pro mravní bídu. Mravní bída je příčina, 
hospodářský úpadek je následek. V naší zemi je mnoho lidí, kteří se 
domnívají, že hospodářský úpadek lze sanovat penězi. Hrozím se dů-
sledku tohoto omylu.

V postavení, v němž se nacházíme, nepotřebujeme žádných geniálních 
obratů a kombinací. Potřebujeme mravní stanoviska k lidem, k práci 
a veřejnému majetku. Nepodporovat bankrotáře, nedělat dluhy, nevy-
hazovat hodnoty za nic, nevydírat pracující, dělat to, co nás pozvedlo 
z poválečné bídy, pracovat a šetřit a učinit práci a šetření výnosnější, 
žádoucnější a čestnější než lenošení a mrhání. Máte pravdu, je třeba 
překonat krizi důvěry. Technickými zásahy, finančními a úvěrovými ji 
však překonat nelze. Důvěra je věc osobní a důvěru lze obnovit jen 
mravním hlediskem a osobním příkladem.“
Na základě čtyřletého působení a práce v zastupitelstvu města v uply-
nulém volebním období  jsem  se osobně utvrdil  ve  svém hlubokém 
přesvědčení, že nositelé morální bídy, licoměrností a podvodů nemají 
jako funkcionáři ve vedení měst a městských úřadů naší krásné země 
skutečně co pohledávat. Současná realita však mnohdy vyznívá zcela 
opačně. JUDr. Jan Cuták

Rýmařov

Z kapsáře tety Květy 

Potřebujeme poradit?
Muži prý nejméně rádi slyší větu: „Já jsem ti to říkala, to jsem ti radi-
la…“ Tedy jde o doporučení, návod k jednání. Když už udělají vše po 
svém, nedbají a neslyší rady žen a rodičů a sousedů a kamarádů, snad 
uslyší radu lékaře, snad je každá rada drahá, a oni si přesto natlučou 
svůj nos, udělali si to sami, tak ať si to přetrpí.
Až mě překvapuje, kolik lidí v reálném světě i na sociálních sítích ví 

líp než já, kdy bych se měla usmívat, jak se cítit, kolik majoránky dávat 
do bramboráků. Ty rady mají podobné účinky, cítím se menší, hloupěj-
ší a nerozhodnější.
Doslova mě vytáčí věta: „Měla by sis to lépe zorganizovat.“ Proč to 
nevyžádaní radiči vlastně dělají? Rozdávání rad posiluje pocit, že mají 
moc, jsou zkušení, ovlivňují ostatním život a jsou stále mocnější.
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Společenská kronika

Blahopřejeme
jubilantům, kteří oslavili 80 let a více

Jaroslava Vlčková – Rýmařov ................................................... 80 let
Vladimír Pechánek – Rýmařov .................................................. 80 let
Ludmila Keclíková – Rýmařov .................................................. 80 let
Irena Kotrlová – Rýmařov ......................................................... 80 let 
Jaroslava Mazelová – Nové Pole ............................................... 81 let
Josef Kohoutek – Rýmařov ........................................................ 81 let
Jan Kotrla – Rýmařov ................................................................ 81 let
Marie Valová – Rýmařov ........................................................... 81 let
Antonia Čudová – Rýmařov ...................................................... 82 let
Miroslav Šimek – Rýmařov ....................................................... 82 let
Anna Hviezdová – Rýmařov ...................................................... 82 let
František Ujfaluši – Rýmařov .................................................... 83 let
Oldřiška Borovičková – Rýmařov ............................................. 83 let
Drahoslava Šimková – Rýmařov ............................................... 83 let
Eva Köhlerová – Rýmařov ......................................................... 84 let
Olga Spurná – Rýmařov ............................................................. 84 let

Ladislav Ištok – Rýmařov .......................................................... 84 let
Jarmila Jurečková – Rýmařov .................................................... 85 let
Marie Vinklárková – Rýmařov .................................................. 86 let
Jiří Karel – Rýmařov .................................................................. 86 let
Anna Mikesková – Rýmařov ..................................................... 86 let
Alžběta Štulová – Rýmařov ....................................................... 87 let
Zdenka Žižková – Rýmařov ....................................................... 87 let
Marie Polišenská – Rýmařov ..................................................... 87 let
Marie Šumpolcová – Rýmařov .................................................. 87 let
Ladislav Dokládal – Rýmařov ................................................... 89 let
Anna Rotterová – Rýmařov ....................................................... 90 let
Ludmila Kameníková – Rýmařov .............................................. 90 let
Vlasta Chlupová – Janovice ....................................................... 90 let
Vladimír Toman – Rýmařov ...................................................... 91 let

Evidence obyvatel MěÚ Rýmařov (23. 9. 2022 až 21. 10. 2022)

1. 9. – 30. 11. radnice Rýmařov
Výstava: 25 let přátelství

4. 10. – 31. 12. M. knihovna Rýmařov
Výstava: Vojtěch Sofka – Tulák

14. 10. – 31. 12. SVČ – galerie Mezipatro
Výstava: Aby nebyly prázdné stěny

5. 11. 16:00
M. muzeum Rýmařov
Vernisáž: Kolektivní výstava výtvarníků Spolku 
Octopus

5. 11. – 27. 11. M. muzeum Rýmařov
Kolektivní výstava výtvarníků Spolku Octopus

4. 11. 19:00 Jazzclub SVČ
Janoušek-Wrobleski Quartet

11. 11. 19:00 Kino SVČ Rýmařov
Dokument o egyptské tradiční hudbě a tanci

11.–13. 11. SVČ Rýmařov
Festival Habibi

17. 11. 19:00 Jazzclub SVČ
Max a Veronica

18. 11. 9:30 sál ZUŠ Rýmařov
Klavírní festival Petra Bazaly

21. 11. 20:00 M. divadlo Rýmařov
Partička na vzduchu

24. 11. 19:00 M. divadlo Rýmařov
Miluji tě, tak se měj

26. 11. 10:00 M. knihovna Rýmařov
Den pro dětskou knihu

27. 11. 17:00 náměstí Míru
Advent – slavnostní rozsvícení vánočního stromu 

1. 12. 9:00 M. knihovna Rýmařov
Výtvarná dílna pro seniory

3. 12. 16:00 M. muzeum Rýmařov
Vernisáž: Marie Kodovská: Vesmírná a snová

8. 12. 17:00 M. knihovna Rýmařov
Přednáška: Všechny krásy Kavkazu

3.–31.12. M. muzeum Rýmařov
Výstava: Marie Kodovská: Vesmírná a snová

Dne 6. října 2022 jsme vzpomněli
8. smutné výročí úmrtí 

naší milované maminky, manželky a babičky,
paní Jiřinky Kysilkové.
S láskou a úctou vzpomínají

manžel Jan, dcera Jiřina, syn Petr,  
zeť Jarek, vnuk Jarek

Rozloučili jsme se

Libuša Večeřová – Rýmařov ....................................................... 1933
Vlastimil Strbačka – Jamartice ................................................... 1949
Anna Pobešková – Rýmařov ....................................................... 1947
Anna Gonšenicová – Janovice .................................................... 1954
Agnesa Mužíková – Janovice ..................................................... 1930
Miroslav Ondra – Rýmařov ........................................................ 1934
Lucie Brixelová – Rýmařov ........................................................ 1982

Evidence obyvatel MěÚ Rýmařov (23. 9. 2022 až 21. 10. 2022)

Přehled kulturních akcí – listopad/prosinec 2022

Pokaždé,  když mi  někdo nevyžádaně  radí,  si  připomenu,  že  to  dělá 
kvůli sobě, ne pro moje dobro, s úsměvem přikývnu a dělám to podle 
svého.
A ještě existují rady jiné: třeba vědecké, Světová rada míru, byla Rada 
vzájemné hospodářské pomoci, lidé jako řídící nebo poradní orgán or-

ganizace, na naší radnici bude zasedat městská rada v novém složení…
Jediná rada, kterou z mého textu dostanete, je velmi prostá: „Neraďte, 
pokud o to nejste vysloveně požádáni.“
PS: A ty klíče si dávejte na stejné místo, ať je nemusíte hledat.

Si
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Orientální Festival Habibi opět v Rýmařově! 
Festival Habibi, zaměřený na oslavu lásky k tanci a na podporu a mo-
tivaci nejen dětských tanečníků, se již pošesté uskuteční v Rýmařově, 
a to o víkendu 11. až 13. listopadu. Letošní ročník přinese účastníkům 
bohatý program, který je přístupný široké veřejnosti, a tedy i občanům 
Rýmařova. Moc rády bychom vás všechny touto cestu na naši několika-
denní nabitou akci pozvaly. 
Festival bude zahájen v pátek 11. listopadu v 19:00 v kinosále SVČ 
Rýmařov  promítáním  dokumentárního  filmu  [Funoon Shaabeya] 
a besedou s autorkou filmu Terezou Sheylou Bártovou Klementovou. 
Jde o film dokumentující  egyptský  tradiční  tanec a hudbu v mnoha 
regionech na jednom z nejvíce fascinujících míst na světě, v Egyptě, 
od původního prostředí až po regionální skupiny. Co znamená folklór 
pro Egypťany a jak formoval jejich kulturu? Dnes v moderním Egyp-
tě stále folklór žije a má důležitou roli ve společnosti. V dokumentu 
se  objevují  hlavně místní  lidé,  kteří  s námi  toto  téma  sdílejí.  Film 
má rozhodně co říci nejen orientálním tanečníkům, ale všem, které 
egyptská kultura, folklór a tradiční egyptská hudba a tanec zajímá.
Sobota 12. listopadu bude patřit soutěži zaměřené zejména na podpo-
ru dětí a nadaných orientálních tanečnic. Cílem zakladatelky a hlavní 
organizátorky  festivalu,  kterou  je  rýmařovská  orientální  tanečnice 
Anna Anniya Cimbotová, bylo vytvořit soutěž, která bude motivovat 
k tanci  i úplné  začátečníky,  která  je  povzbudí  zkusit  něco  nového, 
třeba sólo, kterého se často tanečníci bojí. Místo, kde se děti budou 
smát a vystupování si užívat, kde  jim budeme pomáhat překonávat 
výzvy. Na soutěži bude k vidění spousta stylů nejen orientálního tan-
ce – různé styly tradičního egyptského folklóru, klasický orientální 

tanec, orientální tanec ve fúzi s jinými styly a s příběhovými prvky, 
dokonce zde zahlédneme i drum solo nebo indický tanec tamního fil-
mového průmyslu, bollywood. V minulém roce se soutěž  rozrostla 
i o dospělé tanečnice. Loňský pozitivní ohlas se letos naplnil velkým 
počtem přihlášek, a my se tak během celé soutěže můžeme těšit při-
bližně na 150 vystoupení  začínajících,  ale  i profi  tanečnic  z České 
republiky, Slovenska a Polska. 
Vrcholem  soutěžního  dne  bude  večerní  show  ve  velkém  sále  SVČ 
Rýmařov, ve které se představí zejména největší hvězdy našeho fes-
tivalu – naše děti a mladé tanečnice. Některé z nich společně vystou-
pí s porotci a hlavními hosty letošního ročníku, kterými jsou David 
Katolický, Petra Satine Cífková, Markéta Malak Minaříková, Oliwia  
Rainczuk z Polska, Tereza Sheyla Klementová a také Anniya. Ve spo-
lečné choreografii uvidíme tančit také loňské vítězky sólových kate-
gorií. 
Festival v neděli 13. listopadu završíme semináři. S Davidem Katolic-
kým si vyzkoušíme Experimental (oriental) dance lab, s Petrou Satine 
Cífkovou,  tanečnicí  hollywoodské  show Belly Dance  Evolution,  se 
tanečnice mohou zdokonalit v Eleganci v tanci. Oliwia Rainczuk poté 
nabídne téma How to express yourself in dance: dancers as an actress. 
Všechny  části Festivalu Habibi  jsou otevřeny  široké veřejnosti,  na 
semináře  a promítání  filmu  již  byl  zahájen  předprodej.  Bližší  in-
formace  jsou dostupné na webu www.festivalhabibi.cz. Moc  se  na 
všechny těšíme. 
   Anna a Kamila Cimbotovy

organizátorky festivalu
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Výtvarníci okruhu Spolku OCTOPUS vystavují v Uničově
Vloni oslavilo Městské muzeum Rýmařov významné dvojité výro-
čí – 120 let od založení a 30 let od obnovy. Historie městské pamě-
ťové instituce však souvisí i s její Galerií Octopus, v níž vůbec první 
výstava  proběhla  v  listopadu  1992.  Ke  konci  letošního  roku  tedy 
oslavíme třicetiletou působnost galerie výtvarného umění v Rýmařo-
vě, která by nemohla vzniknout bez podpory obnovitele muzea Jiřího 
Karla  a okruhu  v  roce  1987  založeného KAV  (Klubu  amatérských 
výtvarníků), sídlícího a pořádajícího první výstavy v Domě kultury 
(dnešním SVČ) v letech 1989 a 1990. KAV se v roce 1992 transfor-
moval ve Volné sdružení výtvarníků Octopus. Totéž  jméno dostala 
i galerie,  v níž  od  té  doby  proběhlo  kolem  350  výstav, mezi  nimi 
i několik představujících díla výtvarníků a fotografů volného  sdru-

žení;  poslední  kolektivní 
přehlídka  se  uskutečnila 
před šesti lety. Letos se vý-
stava – symbolicky 30 au-
torů  k  30.  výročí  založení 
rýmařovské galerie – chys-
tá na listopad, její zahájení 
připadne  na  sobotu  5.  lis-
topadu. 
Malá  ochutnávka  v  podo-
bě komorní výstavy užšího 
výběru autorů již proběhla 
v Městské galerii v Uničo-
vě  s vernisáží  v  pátek  30. 
září.  V  Uničově  ne  náho-
dou,  protože  undergroun-

dové  aktivity Volného  sdružení  uničovských výtvarníků  inspirova-
ly  i  založení  zdejšího  KAV  a rýmařovští  výtvarníci  se  v  Uničově 
účastnili  mnoha  nonkonformních  kulturních  akcí. V  galerii  sídlící 
v prostorách  informačního centra na náměstí  tak vystavili  své prá-
ce  s Uničovem spjatí Dagmar Mathonová, Pavel Mereďa, Antonín 
Mikšík, za Šternberk Roman Kubík a Šárka Lupečková, za Rýmařov 
a okolí Miroslav Dolák, Martin Gašperák, Roman Karel, Roman Pa-
náček, Kamila Pánková, Adam Rybka, Veronika Slámová, Jindřich 
Štreit, Bohumil Švéda, Lubomír Tesař a Marek Zoth. Úvodní slovo 
pronesla Dagmar Mathonová a o hudebně-poetickou performanci se 
postarali Sämanni Sten Vlč a Janis Amiridis.

Text a foto: Michal Vyhlídal
Městské muzeum Rýmařov 

Městské muzeum a Galerie Octopus

Dagmar Mathonová zahajuje výstavu

Poetická performance Sämannů (Sten Vlč a Janis Amiridis)
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Promítání unikátního dokumentu o Jiřím Jílkovi
Na začátku září byla v Galerii Octopus zahájena výstava maleb, kre-
seb,  soch  a fotografií  sobotínského  výtvarníka  Jiřího  Jílka  (1925–
1981),  autora  sochy Skřítka  u silnice  č.  11  směrem  z Rýmařova  do 
Šumperku. Při té příležitosti byl ve čtvrtek 6. října v prostoru galerie 
promítnut unikátní videodokument o životě a díle autora od literárního 
historika Jana Slavotínka. 
Jan  Slavotínek  (*1951)  pracoval  dlouhé  roky  v  Československém 
rozhlasu, několik let působil jako správce hukvaldského zámku a re-
daktor v nakladatelství  IRIS ve Frýdku-Místku a poté ve vydavatel-
ství Univerzity Palackého v Olomouci. Na Pedagogické fakultě  téže 
univerzity působil rovněž jako asistent katedry českého jazyka. Vedle 
toho se věnoval bádání v archivních materiálech, pozůstalostních spi-
sech, korespondenci a dalších písemnostech o svých oblíbených osob-
nostech: Jiřím Wolkerovi (dokument České televize ze série Příběhy 
slavných),  Josefu Dobrovském, O.  F.  Bablerovi, Maxi  Švabinském, 
Leoši Janáčkovi či Terezii Novákové, o nichž připravil přednášky pro 
veřejnost. Přičinil se o vydání knižních vzpomínek Ludvíka Kundery 
a editorsky připravil knihy Tajemství smrti (1996), Svými kořeny se do-
týkáme hvězd (2003) či výbor z textů Jiřího Jílka Stýskání mé je vývěr 
vod (1999). Za zmínku jistě stojí, že v roce 1981 připravil rozhlasové 
pásmo o rýmařovské básnířce a výtvarnici Marii Kodovské Stařenka 
Kodovská – Neznámý hlas srdce.
Dílo Jiřího Jílka poznal Jan Slavotínek po seznámení s Jílkovou dcerou 
Anežkou a jejím manželem Miroslavem Kovalem. V té době Jílek již 
nežil. V roce 1983 natočil Slavotínek z Jílkových textů půlhodinové 

pásmo vysílané v Československém rozhlase Ostrava. O rok později 
pásmo Jiří Jílek: sobotínský sochař, malíř a básník autor rozšířil o vý-
povědi pamětníků, rodiny a přátel (např. manželky Evy Jílkové, dcery 
Anežky, zetě Miroslava Kovala, přítele Milana Šůry, sochařů Milana 
Hejného, Rudolfa Chorého, Františka Radvana, spisovatelky a ilustrá-
torky Olgy Hejné, kunsthistorika Jaromíra Lakosila ad.) a texty Jiřího 
Jílka v přednesu herce Františka Řeháka;  Jílkův hlas  zní  ze  starého 
záznamu v dokumentu také. 

Hodinové pásmo mělo být v roce 
1985 vysíláno na rozhlasové stani-
ci Vltava, bylo ale zakázáno. Své 
premiéry se v éteru dočkalo až po 
sametové revoluci v září 1992. Po 
letech se Jan Slavotínek k pásmu 
vrátil  a zvukovou  nahrávku  do-
plnil  vizuálním  doprovodem  se-
staveným  ze  soukromých  videí, 
dokumentů  a fotografií.  Takto 
upravený  videodokument  byl  po 
roce  2001  promítán  jen  zřídka. 
Rýmařovští měli proto jedinečnou 
příležitost zhlédnout silný a citlivě 
zpracovaný film. 

Text a foto: Michal Vyhlídal
Městské muzeum Rýmařov

Rýmařovský rodák a historik Tomáš Lašák, působící v letech 2017–2022 v rý-
mařovském městském muzeu,  spolu  s  bývalým  pedagogem  a fotografem  Bo-
humilem Švédou v roce 2021 spolupracovali na obsáhlé publikaci Rýmařovsko 
v proměnách času mapující podobu vesnic, obcí a měst našeho mikroregionu na 
historických a současných snímcích. I letos se spojili, aby zpracovali památníky 
obětem 1. světové války vzniklé v rozmezí let 1920–1924. Tomáš Lašák zajistil 
textovou část s přepisy textů z pomníků a v archivech a kronikách dohledanými 
informacemi o autorech či době vzniku. Bohumil Švéda navštívil všechny lokali-
ty a jednatřicet památek, z nichž dvaadvacet je zaznamenáno v centrální evidenci 
válečných hrobů, nafotil. Publikaci, kterou vydalo Městské muzeum Rýmařov 
za  laskavé finanční podpory Sdružení obcí Rýmařovska a města Rýmařova,  je 
možno zakoupit v informačním centru při rýmařovském muzeu. 

Text a foto: Michal Vyhlídal
Městské muzeum Rýmařov 

Jan Slavotínek vypráví  
o vzniku dokumentu

Pomníky obětem 1. světové války  
v nové publikaci

Soutěž o publikaci 
Památníky 1. světové války  

na Rýmařovsku
Redakce  Rýmařovského  horizontu  vyhlašuje  soutěž 
o publikaci Památníky 1. světové války na Rýmařov-
sku, kterou popisuje předchozí článek. Pro čtenáře jsou 
připraveny tři výtisky této publikace. Stačí správně od-
povědět na připravené otázky a mít štěstí při losování.

V  minulých  číslech  Rýmařovského  horizontu  jste 
se  v  seriálu  Historické pozoruhodnosti Rýmařovska 
v  rubrice  městského  muzea  mohli  dozvědět  zajíma-
vosti o pomnících a pamětních deskách na Rýmařov-
sku.  Proto  by  vám mohla  tato  vydání  napovědět  při 
hledání odpovědí. 

1.  Kdy (den, měsíc, rok) došlo ke slavnostnímu od-
halení pamětní desky v Nové Vsi, na jejíž obno-
vě se podílel též Mgr. Dieter Schallner?

2. Ke které vesnici na Rýmařovsku se v roce 1960 
připojila dnes již rekreační osada, dříve samo-
statná obec Krahulčí?

3. Kolik jmen padlých je uvedeno na pomníku 
v Rešově?

Správné  odpovědi  posílejte  na  e-mail  rymarovsky.
horizont@rymarov.cz nebo poštou na adresu redakce 
(náměstí Míru 230/1, Rýmařov) nejpozději do středy 
16.  listopadu.  Nezapomeňte  uvést  celé  svoje  jméno, 
adresu  a telefon. Ze  správných odpovědí vylosujeme 
tři výherce, které budeme kontaktovat.
Poskytnutím  těchto  údajů  dáváte  svůj  souhlas,  že 
v případě výhry můžeme zveřejnit vaše jméno a obec. 
Vaše osobní údaje budou zpracovány dle zásad ochra-
ny osobních údajů.

JS
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Rýmařov bude mít dvě sochy od Lubomíra Dostála
Veřejný prostor Rýmařova zdobí několik většinou kamenných soch 
z 18. a 19. století, a také několik realizací ze 70.–80. let minulého sto-
letí. Za posledních třiatřicet let zde nevznikla žádná sochařská realiza-
ce, která by zdobila a kultivovala veřejný prostor, s výjimkou plastiky 
Otevřená brána  od Herberta Dlouhyho,  vysídleného  rýmařovského 
rodáka a významného německého výtvarníka, který v roce 1991 so-
chu osazenou na místě  jeho  rodného domu městu věnoval. Rovněž 
modelovaný  sklo-cementový  reliéf KEVIN_1983  dalšího  rýmařov-
ského rodáka, sochaře Adama Rybky, visící na zadní straně domu na 
náměstí Míru 16 vznikl a byl osazen ze soukromé iniciativy autora. 
První vlaštovkou iniciovanou městem je chodník s brokátovým vzo-
rem  před  radnicí  podle  návrhu Veroniky  Prokopové,  studentky  ka-
tedry architektury Fakulty stavební Vysoké školy báňské – Technické 
univerzity Ostrava z letošního roku.
Umělecké  objekty  dotvářely  veřejný  prostor  od  počátku  civilizace; 
vzpomeňme  na  kultury  ve  starověkém  Řecku  a Římě.  Pozitivním 
příkladem pro dnešní dobu by mohla být desetitisícová Litomyšl, je-
jíž osvícené vedení města podporuje kulturu maximálním způsobem 
a finančními prostředky. Ve srovnatelně velké Litomyšli se daří pro-
pojovat městské i soukromé kulturní instituce a lákat k návštěvě ne-
jen turisty, ale i zástupce jiných měst ke komentovaným prohlídkám, 
inspirovat je, jak citlivě a zároveň moderně kultivovat veřejný prostor 
města a spolupracovat s nejvýznačnějšími umělci. 
Vzhled Rýmařova se v posledních letech zásadně změnil k lepšímu; 
s  postupnou  rekonstrukcí  náměstí  a přilehlých  ulic  zajisté  vzrostla 
jeho  atraktivita.  Opravily  se  chodníky,  volná  prostranství,  vznikla 
řada nových parkovacích míst, vysázely se stromy a založily záhony 
s květinami. Vytváří veřejný prostor ale jen komunikace a zeleň? Na 
sochařské objekty se úplně zapomnělo; ani kašna na hlavním náměstí 
není výtvarným objektem, nýbrž prefabrikátem, který neurazí, ale ani 
nenadchne. 
Rekonstrukce Husovy ulice dala podnět k diskusi mezi pracovníky 
Městského  muzea  Rýmařov  a vedením  města,  starostou  Luďkem 
Šimko a místostarostkou Lenkou Vavřičkovou, zda právě oprava této 
ulice  nevybízí  k  osazení  nových  soch.  Zástupci města  s  ředitelkou 
muzea Růženou Zapletalovou navštívili ateliér sochaře a malíře Lu-
bomíra Dostála  (*1950),  jenž má dlouholetý vztah k  jesenické kra-
jině a rovněž k rýmařovské Galerii Octopus, ve které v letech 1994, 
1995, 1997, 2000, 2004 a 2021 kolektivně či samostatně vystavoval. 
Lubomír Dostál má  zkušenosti  s  realizacemi  projektů  ve  veřejném 
prostoru.  Vytvořil  např.  fontánu  v obchodním  domě  v Losinách 
(1990), reliéf na zdi prodejny v Brně (1992), kapli v Moravském Be-

rouně (1992), sochu Plastici v Moravském Berouně (1994), schodiště 
s fontánou na dvorku domu na Dolním náměstí v Olomouci (1995), 
sochu Kaple v Hradci nad Moravicí (2000), fontánu se sochami ka-
pek v Moravském Berouně (2010), plastickou mapu přehrady Slezská 
Harta (2015) ad.
Pro Rýmařov  vybral  dva  návrhy. V  parku  u SVČ Rýmařov  a auto-
busového nádraží navrhl plastiku Letokruhy v podobě kruhu vytvo-
řeného dvanácti  bílými, metr  vysokými betonovými hříbky. Houby 
autora fascinují od počátku jeho tvorby. Plastika odkazuje i na český 
fenomén houbaření, Jeseníky nevyjímaje. Okolní prostor parku, do-
sud využívaný pouze k venčení psů, bude doplněn pískovými cestič-
kami a lavičkami. 
Druhá plastika, nazvaná Fraktály, bude mít podobu téměř čtyřmetro-
vé mikroarchitektury vytvořené čtyřmi k sobě přirostlými geometri-
zovanými sloupy s hlavicemi stále se zmenšujících fraktálů – čtverců, 
vyrobenými z efektního rezavého železného materiálu cortenu, jenž 
se v posledním desetiletí začal hojně využívat v architektuře. Socha 
může divákům připomenout  stromy  či  kapli  a na místě  osazení,  na 
travnatém výseku vedle budovy muzea na Husově ulici, bude alespoň 
symbolicky odkazovat k původní zástavbě. 
Obě sochy vytvořené v nadčasové geometrické formě a z materiálů 
21.  století budou stát na exponovaných místech, která si ozvláštně-
ní zajisté zaslouží. Vždyť péče o veřejný prostor – a to nejsou pouze 
chodníky a cesty – dělá jeho obyvatele kultivovanějšími, vyzrálejšími 
a hlavně tolerantnějšími. Na jaře, kdy snad již obě sochy budou ho-
tové,  se budou zájemci moci přijít podívat na výstavu Dostálových 
sochařských modelů, maleb, kreseb a realizací ve veřejném prostoru 
na fotografiích vystavených v Galerii Pranýř rýmařovského muzea. 

Text a foto: Michal Vyhlídal
Městské muzeum Rýmařov 

Vizualizace osazení Fraktálů J. Dostála od architekta Jana Tesaře 
(2022)

Lubomír Dostál u kresebného návrhu soch (2021)

Vizualizace osazení Letokruhů J. Dostála od architekta Jana Tesaře 
(2022)
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Shrnutí letní průvodcovské sezóny rýmařovského muzea
Se závěrem září a následným příchodem podzimu končí letní návštěv-
nická sezóna. Nejenže se tím pro veřejnost uzavírají brány kaple V Lip-
kách a externí expozice textilnictví rýmařovského muzea v budově Hed-
vy Český Brokát, ale končí pro tento rok také komentované prohlídky 
historického centra Rýmařova. 
Kaple V Lipkách, respektive kostel Navštívení Panny Marie, byl i le-
tos  zpřístupněn  veřejnosti.  Kromě  tuzemských  návštěvníků  do  něj 
zavítalo  mnoho  turistů  z  okolních  zemí,  především  ze  sousedního 
Německa, Slovenska, ale také z Ukrajiny. Stejně jako v předchozích 
letech  byli  průvodci  z  rýmařovského muzea  v  této  barokní  památ-
ce k dispozici tři dny v týdnu, tedy v úterý, čtvrtek a sobotu. Nejvyšší 
zájem o prohlídku byl v září, především díky poznávacím zájezdům 
pro seniory.
Návštěvníci mohli zavítat také do budovy textilky Hedva Český Bro-
kát, v níž je umístěna externí expozice rýmařovského muzea věnující 
se dějinám textilnictví. Zde byla otevírací doba ve srovnání s kaplí 
V Lipkách  poněkud  odlišná. V květnu,  červnu  a září  byli  průvodci 

rýmařovského muzea k dispozici v úterý, čtvrtek a sobotu, v červenci 
a srpnu byla expozice přístupná od úterý do soboty. Kromě běžných 
prohlídek se zde i letos díky zapojení do projektu Technotrasa Surová 
krása Moravskoslezského kraje, pro který se zde 13. července natá-
čel reklamní spot, konaly mimořádné kostýmované prohlídky s herci 
Barborou  Niedobovou, Martinem Holoušem  a Michalem  Schreibe-

rem z místního divadla. Ti seznamovali návštěvníky s dějinami tex-
tilního průmyslu na Rýmařovsku, byl promítán krátkometrážní doku-
ment o místním tkalcovství a na závěr prohlídky byl umožněn vstup 
do provozu tkalcovny. 
Dne 24. května v Hedvě proběhlo představení nové publikace Roma-
ny Habartové Krojové inspirace napříč regiony: Pocta rukodělným 
tvůrcům ze Slovácka, Valašska a Hané.  Tato  práce mapuje  podoby 
tradičního oděvu a jeho proměny v průběhu času na území Zlínského 
kraje. Knihu pokřtila autorka společně s ředitelkou muzea Růženou 
Zapletalovou  a pracovnicí Hedvy Martinou Kohoutkovou.  Program 
završila autorčina přednáška. Publikaci vydalo Městské muzeum Rý-
mařov a Občanské sdružení Kunovjan, z. s., za laskavé finanční pod-
pory Moravskoslezského kraje, města Rýmařova a rodiny Habartovy.
V průběhu  léta do Hedvy v  rámci adaptačního pobytu dorazilo ně-
kolik  skupin  ukrajinských  dětí  za  účelem  zlepšení  komunikačních 
schopností. Tyto prohlídky se konaly 5., 13. a 14. července a v rus-
kém jazyce je vedl historik Petr Balcárek. Ukrajinské děti kromě toho 
navštívily i stálou expozici rýmařovského muzea, výstavy v galeriích 
a kapli V Lipkách. 
V rámci oslav výročí smluv Rýmařova s partnerskými městy uví-
tala 3. září externí expozice textilnictví i kostel Navštívení Panny 
Marie zástupce ze slovenských Krompach, polského Ozimku a ně-

Romana Habartová podepisuje novou publikaci o krojích

Mimořádné prohlídky provozu tkalcovny

Martina Kohoutová a manželé Schielovi při natáčení spotu Technotrasy

Petr Balcárek provádí žáky historickým centrem města
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Rýmařovské protiletecké kryty z období druhé světové války 
(1. část)

V současnosti lze na několika místech Rýmařova nalézt pozůstatky sta-
veb protileteckých krytů, jejichž vznik sahá do období druhé světové 
války. Během ní ale nebyly ke svému účelu využity a krátce po osvo-
bození města sovětskými vojsky v květnu 1945 byly v rámci celkových 
oprav města zasypány.
Letecké  útoky  během  druhé  světové  války  představovaly  značnou 
hrozbu pro obyvatelstvo, což vedlo k potřebě vybudovat systém pro-
tiletecké ochrany. Ten má své počátky v Německu, které bylo během 
první světové války častým cílem náletů státy Dohody. Zprvu došlo 
k  vybudování  protiletecké  varovné  služby  označované  jako  „proti-
letecká ochrana vlasti“ a roku 1933 Hermann Göring, říšský ministr 
letectví  a pozdější  vrchní  velitel  Luftwaffe,  založil  civilní  a dobro-
volnickou  organizaci  Říšský  svaz  protiletecké  obrany  (Reichsluft-
schutzbund), jež měla poskytnout německému obyvatelstvu základní 
výcvik. Ten zahrnoval kromě hašení požárů také obranu proti chemic-

Statistika letní sezóny 2022

Měsíc Kaple 
V Lipkách

Hedva Český 
Brokát

Prohlídky 
města

Květen 106 191 30
Červen 90 143 3
Červenec 156 262 16
Srpen 212 255 0
Září 290 181 51
Celkem 854 1032 100

Snímek krytu před dnešní ZŠ Jelínkova 1 během úprav parku žáky 
a učiteli (jaro 1959), archiv Městského muzea Rýmařov

meckého Schottenu.
I přes  absenci  protiepidemických  opatření,  která  v  minulém  roce 
značně omezila cestování, letos zaznamenal počet návštěvníků v kapli 
i Hedvě  nepatrný  pokles  oproti  předchozí  sezóně. To  ale  nelze  říci 
o prohlídkách historického centra Rýmařova, které se v tomto roce tě-
šily značné oblibě. Zaměstnanci muzea byli k dispozici každou středu 
a oproti předešlému roku byla účast více než dvojnásobná. Prohlídek 
města se zúčastnili zejména čeští a němečtí turisté.
Velké poděkování patří každému, kdo se podílel na realizaci letošních 
prohlídek. Budeme se těšit na následující sezónu!

Filip Vrobel
Městské muzeum Rýmařov

Foto: archiv muzea
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kým zbraním, komunikační postupy a přípra-
vu obydlí proti náletům. 
Po mnichovské dohodě byl Rýmařov připo-
jen  k  Německé  říši.  Rýmařovský  okres  se  
15. dubna 1939 stal součástí Sudetské župy 
a byl  přetvořen  na  tzv.  venkovský  okres 
(Landkreis),  v  jehož  čele  stál  úředně  dosa-
zený landrát plnící roli dřívějšího hejtmana. 
Záhy  zde  vznikla  pobočka  Říšského  svazu 
protiletecké obrany. Její přítomnost ve městě 
dokládá architektonický plán budovy z květ-
na 1944, avšak konkrétní adresa není známa.
Hlavním dokladem působnosti pobočky této 
civilní a dobrovolnické organizace na území 
Rýmařova však jsou protiletecké kryty, které 
zde byly budovány dle jednotného německé-
ho vzoru. Stejné vznikaly v Protektorátu Če-
chy a Morava a kupříkladu v Praze jich bylo 
asi 200. Tyto stavby lze z hlediska provedení 
rozdělit do několika kategorií. V první řadě je 
možné kryty rozčlenit na základě jejich urče-
ní: pro širokou veřejnost, pro potřeby bezpeč-
nostní  a pomocné  služby,  pro  zdravotnická 
zařízení, kryty svépomocné ochrany, závod-
ní  protiletecké  ochrany  a protiletecké  kryty 
říšských drah. Podle odolnosti je lze dělit na 
kryty proti zásahu pum, před dopadem trosek 
a provizorní kryty a podle umístění na kryty 
venkovní a vnitřní. 
V  Rýmařově  se  nacházely  tři  venkovní  zá-
kopové  kryty  určené  pro  širokou  veřejnost 
chránící  před  dopadem  trosek  (Luftschutz- 
Deckungsgraben), přičemž jejich vznik spa-
dá do rozmezí  let 1944–1945. Z důvodu je-
jich  slabé  konstrukce  nemohly  poskytnout 
ochranu  před  přímým  zásahem  leteckých 
pum a chránily nejvýše před létajícími střepi-
nami nebo úlomky staviva. Jeden se nacházel 
v parku před nynější budovou ZŠ Rýmařov, 
Jelínkova 1 a druhý v prostorách Sadové uli-
ce, těsně za budovou základní umělecké ško-
ly. Třetí kryt byl postaven v parku pod Opav-
skou ulicí naproti tovární budově Hedvy. 
Umístění krytů mimo jiné dokládá německá 
vojenská  mapa  v  měřítku  1:2880,  bohužel 
bez  blíže  uvedené  datace.  Mapa  zobrazuje 
Rýmařov  za  druhé  světové  války  a kromě 
venkovních zákopových krytů jsou na ní vy-
značeny také dvě budovy na náměstí – dnešní 
muzeum (náměstí Míru 6) a pohřební služba 
s květinářstvím (náměstí Míru 27). V přípa-
dě muzea nelze s jistotou určit, co vyznačení 
dle legendy znamená, avšak lze se domnívat, 
že  se  zde  mohla  nacházet  pobočka  Říšské-
ho  svazu  letecké  obrany,  jelikož  za  druhé 
světové  války  zde  sídlila  německá  policie, 
gestapo,  NSDAP  i Hitlerjugend.  Popřípadě 
v budově mohla být možnost úkrytu díky roz-
sáhlým sklepním prostorám. Druhá budova, 
dnes využívána pohřební službou a květinář-
stvím, byla vyznačena pravděpodobně proto, 
že se v jejích zadních prostorách, ústících do 
Školního náměstí, mohl nacházet vnitřní do-
movní  či  štolový  kryt.  Z mapy  lze  zároveň 
vyčíst,  že  před  budovou  základní  školy  na 

ulici Jelínkova 1 se nenacházel jeden, nýbrž 
dva protiletecké kryty. Víme ale, že na tomto 
místě byl postaven kryt pouze jeden. Zároveň 
je nutno podotknout, že na mapě není znázor-
něn kryt v parku pod Opavskou ulicí, naproti 
tovární budově Hedvy. Na druhou  stranu  je 
pro umístění protileteckého krytu vyznačeno 
místo poblíž dnešní firmy RD Rýmařov. Tato 
vojenská mapa  je  tedy  s  největší  pravděpo-
dobností pouze předběžným plánem, vyzna-
čujícím  vhodné  lokality  pro  výstavbu  krytů 
ve městě.
Rýmařovská  kronika  mapující  léta  1918–
1955  bohužel  počet  ani  konkrétní  umístění 
všech  protileteckých  krytů  neuvádí.  Hovoří 
o jejich osudu pouze v rámci celkových po-
válečných oprav města zhruba dva týdny po 
osvobození  Rýmařova  sovětským  vojskem  
7. května 1945. „Odklizují se zábrany na sil-
nicích, zahazují výkopy a kryty v parku, od-

straňují zbytky bouraček z vozovek, upravuje 
se nádraží, zařizuje se nouzové osvětlení měs-
ta elektrárnou tkalcoven hedvábí, spravuje se 
vnitřní telefonní síť, zajišťuje se zásobování, 
připravují se ubikace čsl. vojsku… atd.“ Na 
opravách města měli kromě Čechů podíl také 
Němci, především mládež z Hitlerjugend, pro 
něž  byla místní  správní  komisí  zřízena  pra-
covní povinnost.
Ještě donedávna bylo možné vidět pozůstat-
ky  všech  tří  protileteckých  krytů,  bohužel 
kryt za budovou ZUŠ již zřetelný není poté, 
co  bylo  po  opravě  komunikace  na  Sadové 
ulici v roce 2018 na jeho místě vybudováno 
parkoviště s chodníkem. 

Filip Vrobel
Městské muzeum Rýmařov

Foto: archiv muzea; fond SOkA Bruntál se 
sídlem v Krnově

(Zdroje: Fond Archiv města Rýmařov, Plány 
protileteckých krytů (bunkrů) v Rýmařově 
a plány Rýmařova s vyznačenými protile-
teckými kryty či bunkry. In: Digitální archiv 
Zemského archivu v Opavě – Mapy/Plány. 
Zemský archiv v Opavě, 2022 [cit. 2022-08-
03]. Dostupné z: digi.archives.cz; Fond Měst-
ský národní výbor Rýmařov, Kronika města 
Rýmařova I. Zápisy pro léta: 1918–1955. In: 
Digitální archiv Zemského archivu v Opavě 
– Kroniky. Zemský archiv v Opavě, 2022 [cit. 
2022-07-27]. Dostupné z: digi.archives.cz; 
KAREL, Jiří. Rýmařov v dějinách. Rýmařov: 
Jiří Karel ml., 2021; SOBOL, David. Protile-
tecká ochrana v protektorátu Čechy a Mora-
va – případová studie Brna. Brno, 2010 [cit. 
2022-08-03]. Diplomová práce. Masarykova 
univerzita, Přírodovědecká fakulta. Dostup-
né z: https://theses.cz/id/9ldjk9/.)

Část zasypaného krytu v parku pod Opav-
skou ulicí (v pozadí budova Hedvy), archiv 
Městského muzea Rýmařov

Vojenský plán Rýmařova s vyznačením protileteckých krytů, fond SOkA Bruntál  
se sídlem v Krnově
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(Nejen) literární výročí
1. 11. 1972   zemř. Ezra Pound, americký básník a překladatel 
  (nar. 30. 10. 1885) – 50. výročí úmrtí 
6. 11. 1872   nar. František Bílek, sochař, řezbář a grafik 
  (zemř. 13. 10. 1941) – 150. výročí narození 
10. 11. 1902  nar. Záviš Kalandra, historik a publicista 
  (popraven 27. 6. 1950) – 120. výročí narození 
11. 11.  Významný den ČR – Mezinárodní den válečných 

veteránů – výročí podpisu příměří, kterým v roce 
1918 skončila 1. světová válka 

11. 11. 1922   nar. Kurt Vonnegut, americký spisovatel 
  (zemř. 11. 4. 2007) – 100. výročí narození 
13. 11. 1912  zemř. Teréza Nováková, spisovatelka 
  (nar. 31. 7. 1853) – 110. výročí úmrtí 
15. 11.  Den vězněných spisovatelů – vyhlášen Mezinárod-

ním centrem PEN klubu roku 1993 
15. 11. 1862  nar. Gerhart Hauptmann, německý spisovatel, nosi-

tel Nobelovy ceny 
  (zemř. 6. 6. 1946) – 160. výročí narození 
17. 11.  Státní svátek ČR – Den boje za svobodu a demo-

kracii a Mezinárodní den studentstva, výročí per-
zekuce českého studentstva v roce 1939 a zahájení 

 sametové revoluce v roce 1989 

18. 11. 1852  nar. Mikoláš Aleš, malíř 
  (zemř. 10. 7. 1913) – 170. výročí narození 
18. 11. 1922  zemř. Marcel Proust, francouzský spisovatel 
  (nar. 10. 7. 1871) – 100. výročí úmrtí 
18. 11. 1952  zemř. Paul Éluard, vl. jm. Eugène Émile Paul Grin-

del, francouzský spisovatel 
  (nar. 14. 12. 1895) – 70. výročí úmrtí 
19. 11. 2012  zemř. Boris Strugackij, ruský spisovatel 
  (nar. 15. 4. 1933) – 10. výročí úmrtí 
23. 11. 1792  nar. Václav Kliment Klicpera, spisovatel 
  (zemř. 15. 9. 1859) – 230. výročí narození 
24. 11. 1632  nar. Benedictus de Spinoza, nizozemský filosof 

(zemř. 21. 2. 1677) – 390. výročí narození 
25. 11. 1562  nar. Lope de Vega, španělský spisovatel 
  (zemř. 27. 8. 1635) – 460. výročí narození 
25. 11. 1922  nar. Ilja Hurník, skladatel, klavírista a spisovatel 

(zemř. 7. 9. 2013) – 100. výročí narození 
28. 11. 1632  nar. Jean-Baptiste Lully, francouzský skladatel 
  (zemř. 22. 3. 1687) – 390. výročí narození 
29. 11. 1802  nar. Wilhelm Hauff, německý spisovatel 
  (zemř. 18. 11. 1827) – 220. výročí narození
30. 11. 1982  zemř. Vilém Závada, básník a překladatel 
  (nar. 22. 5. 1905) – 40. výročí úmrtí

Citát: Není důvodu, proč by dobro nemohlo zvítězit nad zlem, jen se musí andělé zorganizovat po způsobu mafie.
Kurt Vonnegut

Kniha poprvé vydaná v roce 2022 (nová kniha) 
Kristýna Trpková: Vesnice

Komisaři Laura Linhartová a Adam Beneš se vydávají na místo činu, 
kde déšť odhalil to, co příroda ukrývala. Nedaleko obce Lipová jsou 
objeveny  lidské ostatky. Dětské ostatky. Před několika  lety  se  totiž 
ztratili tři chlapci. Patří tělo jednomu z nich? 
Vesnicí, kde se každý zná s každým, se potu-
luje vrah. Policisté se domnívají, že za zmize-
ní  tří chlapců může  jedna osoba. Muž, nebo 
žena, to nikdo neví. Nikoho zatím nedopadli, 
takže únosce je stále na svobodě. Po tolika le-
tech tápání snad mají konečně nové vodítko, 
které by mohlo vést k objasnění případu. Kdo 
ze zdejších lidí se mohl ale takového činu do-
pustit?

 Zjistili si přesnou polohu místa, kde k nálezu 
došlo, a bez dalšího otálení vystřelili z kan-
celáře. Několika rychlými kroky prosvištěli 
kolem ostatních kolegů, usazených v open 
space, a oddělení opustili. Jakmile vykročili 
z majestátní budovy krajského policejního 
ředitelství, oslepily je nepříjemně ostré slu-
neční paprsky. Instinktivně zvedli ruce, aby si 
chránili zrak před agresivním světlem. Venku 

bylo pocitově minimálně třicet stupňů, takže první, co udělali, když 
nastoupili do Lauřiny tmavě šedé služební octavie, bylo, že zapnuli 
klimatizaci a nasadili si sluneční brýle.

 Beneš usedl za volant, Linhartová zaujala 
místo vpředu vedle něj a pustila se do hlasité-
ho pročítání složky, kterou je před odchodem 
obdařil Šedaj. Byla poměrně obsáhlá. 
  „V Lipové za posledních osm let zmizely 
beze stopy celkem tři děti. První na podzim 
2010, druhé v roce 2013. Obě ve stejný den – 
6. září, přesně tři roky po sobě. Poslední 
z nich se pak ztratilo na jaře 2015, 3. března. 
Všechno to byli chlapci ve věku od šesti do 
sedmi let. Prvňáci.“
  „To mě poser,“ odvětil Adam suše a zabočil 
doleva.
  „Žádnýho z těch kluků nikdy nenašli, vy-
šetřování zamrzlo na mrtvém bodě. Vyslechli 
celou vesnici, Lipová má jen asi 900 obyva-
tel. Nikdo nic neviděl ani neslyšel. Pátrali po 
nich přes dva měsíce, pročesávali okolní pole 
a lesy, dokonce poslali i potápěče do nedale-
kého rybníka, vzdáleného od obce jen asi tři 

Čtenářská výzva
Pokračuje  další  ročník Čtenářské  výzvy,  kterou  vyhlašuje web Da-
tabazeknih.cz. Cílem  je přečíst dvacet knižních  titulů podle dvaceti 

pokynů, které najdete na webu Databazeknih.cz, na našem Facebooku 
a webových stránkách knihovnarymarov.cz.
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Tulák Vojtěcha Sofky
Během Týdne knihoven zahájila knihovna vernisáží novou výstavu v ga-
lerii Čítárna. Portréty Viktora Valáška vystřídaly litografie dalšího rýma-
řovského rodáka – Vojtěcha Sofky. Výběr ze dvou cyklů, které vznikly 
během jeho studia, pojmenoval Tulák.

Vojtěch Sofka (*1998) vystudoval Střední školu průmyslovou a umě-
leckou v Opavě  a poté odešel  na Západočeskou univerzitu v Plzni. 
V současnosti  se  pod  vedením Mikoláše Axmanna  věnuje  ilustraci 
a grafice  na  tamní  Fakultě  designu  a umění Ladislava  Sutnara.  Zú-
častnil se skupinových výstav Svět zítřka v pražské galerii Nová síň 
nebo Kruhová obrana pod hlavičkou galerie Ladislava Sutnara v Plz-
ni.  Sám  vystavoval  pouze  několikrát  a neoficiálně,  naposledy  loni 
představil v budově Galy Rýmařov svůj projekt Alenka.

Vojtěch Sofka si během studia osvojil řadu grafických technik a ob-
líbil si zejména litografii. Grafické listy představuje právě na výstavě 
Tulák. Do  jeho  repertoáru mimo  to  patří  kresba, malba,  prostorová 
tvorba s přesahy do performance, happeningu nebo divadla.
V čítárně rýmařovské knihovny jsou vystaveny ukázky ze dvou sou-
borů litografických tisků, které vznikly během Sofkova studia v Plzni. 
První část tvoří ilustrace k autorské knize na motivy Tuláka po hvěz-
dách Jacka Londona. Nejde přitom jen o pokus doplnit  text o obra-
zovou přílohu, ale i o první krok k osvobození od akademické figury 
v autorově díle. Stejně  jako se vězeň v Londonově knize oprošťuje 
od svého těla a přenáší se do různých realit, také Vojtěch Sofka se při 
tvorbě poprvé dokázal oprostit od všeho známého, co ho do té doby 
v tvorbě svazovalo. 
Londonův román jednoznačně inspiroval název výstavy, ovšem mo-
tivy  tuláctví,  změny,  odchodu  a přechodu  jsou  společným  znakem 
obou vystavených souborů. Druhý cyklus vznikl o něco později jako 
součást bakalářské práce. Odráží autorovo ohlížení se za studiem a ži-
votem od začátku vysoké školy. Ilustruje jeho vlastní cesty, zkoumá-
ní, zkušenosti, které získal, když se „zatoulal“ až do Plzně a několik 
let  bloudil  jak městem,  tak  studiem.  Zachycuje  architekturu,  zátiší 
i figuru a konfrontuje je s divoce barevnými podmalbami, s novými, 
aktuálnějšími podněty. Všechny grafiky jsou navíc vytištěny na práce 
z předchozích let studia, což uzavírá kruh retrospekce.
Výstavu Tulák Vojtěcha Sofky lze v čítárně vidět do konce prosince. 

Zdenka Nesetová
Městská knihovna Rýmařov

Foto: Michal Vyhlídal

Kateřina Tučková: Bílá Voda
Karin Ledecká: Životice: Obraz (po)zapomenuté tragédie
Jiří Mádl: Přitažlivost planety Krypton
Shari Lapena: Nepříliš šťastná rodina
Sarah J. Maas: Dvůr stříbrných plamenů
Robert Galbraith: Neklidná krev

Bernard Minier: Lov
Kateřina Karolová: Odbočka v lesích
Javier Castillo: Ztracena v bílém šumu
Karla Kubíková: Hájovna
Scarlett Wilková: Až uvidíš moře
Alison Belsham: Balzamovač

Další tipy na knihy poprvé vydané v roce 2022:

kilometry, ale nic nenašli. Žádná vodítka, žádní podezřelí…“
  „To je dost divný. Přece se nemohli propadnout do země.“
  „Pamatuju si, že jednu dobu toho byly plné noviny, v televizi do-
konce zveřejnili fotky všech tří s prosbou o pomoc, ale ani to nikam 
nevedlo.“
  „Předpokládám, že Šedaj nám tu složku vrazil, protože si myslí, že se 
aspoň jedno z nich konečně našlo…“
  Laura zdvihla hlavu od papírů a významně na kolegu upřela své 
oříškově hnědé oči. „Uvidíme.“

(TRPKOVÁ, Kristýna. Vesnice. 1. vyd. Praha: Kalibr, 2022, s. 21–22.)

Vesnice navazuje na autorčinu úspěšnou knihu Stvůra, za niž získala 
v roce 2021 Cenu Jiřího Marka. Její detektivky se bezesporu vyrov-
nají těm zahraničním. Příští rok se můžeme těšit na další, která ponese 
titul Vetřelec.

Jaroslava Adámková
Městská knihovna Rýmařov
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Mezinárodní pracovní porada partnerských měst ve Francii
Na sklonku září jsme byly spolu s Kateřinou Coudray delegovány staros-
tou Rýmařova Luďkem Šimko a předsedou Spolku pro mezinárodní part-
nerské vztahy města Rýmařova Miroslavem Slováčkem na mezinárodní 
pracovní poradu partnerských měst, která se konala v Crosne ve Francii 
a předcházela oslavám 40. výročí partnerství mezi francouzským Crosne 
a skotským Maybole. Pracovní poradu zástupců partnerských i spřátele-
ných měst vedl Jean-Pierre Ybert, prezident pořádající Comité de jume-
lage de Crosne. O plánech a nabídkách jednotlivých partnerských měst 
z jednání 23. září budeme informovat v samostatném článku později. 

Samotné oslavy přátelství nazvané Skotský víkend začaly v  sobotu 
24. září dopoledne zajímavou konferencí o vzájemných historických 
vazbách mezi Francií a Skotskem, kterou vedl Patrick Gilles. Na zá-
věr proběhla ochutnávka skotské whisky. V parku Anatola France se 
potom účastníci mohli občerstvit grilovanými specialitami od míst-
ních skautů a ochutnat koláče a jiné domácí výrobky, které připravili 
sami členové Comité de jumelage de Crosne. 
Ve 14:30 se z horní části Crosne vydal slavnostní průvod v čele se 
zástupci delegací všech partnerských i spřátelených měst a za dopro-
vodu skotské dudácké kapely Pipe Band z Maybole do parku Januse 
Korczaka. Tam starosta Crosne Michaël Damiati a zástupkyně May-
bole Maureen Craig slavnostně odhalili pamětní desku ke 40. výro-
čí partnerství jejich měst. Poté se průvod přesunul do parku Anatola 
France, kde začaly Skotské hry, určené nejen dětem, ale i dospělým, 

prostě všem, kdo mají smysl pro soutěž a legraci. Zápolilo se v přeta-
hování lanem, lukostřelbě, v hodu kládou, skákání v pytli aj.
V 18:00 jsme byly společně se zástupci měst Arca, Roccely Ionicy, 
Schottenu, Bogenu a Beloeil přivítány na místní radnici starostou Mi-
chaëlem Damiatim a byly jsme svědky slavnostního podpisu smlouvy 
o pokračující partnerské spolupráci mezi Crosne a Maybole.
Od  20:00  se  konala  slavnostní  večeře  pro  všechny  oficiální  hosty 
oslav. Následoval hudební program, během nějž jsme měly nejen pří-
ležitost předat oběma městům dary k jejich jubileu, ale také všechny 
přítomné jménem vedení města Rýmařova, Spolku pro mezinárodní 
partnerské  vztahy města  Rýmařova  i obyvatel  Rýmařova  pozdravit 
a poděkovat hostitelům za pozvání a milé přijetí. 
Velký dík za perfektní organizaci a bohatý program patří Comité de 
Jumelage de Crosne, která je dokonale sehraná jako jedna velká rodi-
na. Tolik pospolitosti na jednom místě se hned tak nevidí. Ani obrov-
ské vzdálenosti mezi městy, ani  jazyková bariéra nebyly překážkou 
pro nikoho ze zúčastněných. Děkujeme také Sabine de Deroy Lamine 
a její rodině, která se o nás starala včetně ubytování a dopravy od prv-
ní do poslední chvíle našeho pobytu. Můj osobní dík patří Kateřině 
Coudray, která jako tlumočnice předvedla jazykový koncert.
Bylo nám ctí reprezentovat město Rýmařov a Spolek pro mezinárodní 
partnerské vztahy města Rýmařova. 

Text a foto: Věra Sabová
členka výboru SPMPV města Rýmařova

Organizace a spolky

Co se už udělalo v janovickém pivovaru
V nedávné diskusi mi bylo doporučeno, že bych se na pivovar měl vy-
kašlat a prodat ho. A ano, nejspíš bych měl klid, kdybych se této památ-
ky zbavil. Jenže kdybych chtěl klid, koupil bych si hned na začátku sadu 
rybářských prutů nebo možná rybičky rovnou v akvárku, ale zcela určitě 
ne tuto nádhernou ruinu.
Od začátku mě na pivovaru  fascinovalo nejvíc  to,  že  je  to budova, 
která  byla  postavená  z cihel  a kamenů  o 229  let  dřív,  než  jsem byl 
z buněk postaven já. Od konce druhé světové války se o ni nepečo-
valo, kromě let 1962 a 1997. Jsem první po dlouhé, dlouhé době, kdo 
o ní  soustavně přemýšlí  z dlouhodobého hlediska. Přežije  ještě dal-
ších 229 let? To bychom měli rok 2251. 
Jsem jeden z mnoha lidí v historii, kteří o budovu pečují. A dávám si 
za úkol do konce svého pozemského života přivést ji do stavu, kdy ji 
neohrozí ani za rohem číhající apokalypsa. Mám čtyři roky za sebou. 
A doufám, že třicet aktivních let před sebou.
Když okolo pivovaru chodíte, uznávám, že navenek nejde vidět po-
krok, spíš naopak, téměř vše svědčí o postupujícím úpadku. Neodsu-

zuji nikoho, že neplesá nad viditelným, vnějškovým vývojem, který je 
v podstatě nulový. A chápu, že se vás často může zmocnit rozčarová-
ní, přecházející ve vztek, když vidíte, že s tak krásnou budovou, která 
neodmyslitelně patří k centru Janovic, se viditelně nic neděje.
Ale  to  je proto, že vše  je  jako  ledovec. To, co vidíte nad hladinou, 
odpovídá zhruba deseti procentům toho, co opravdu celý ledovec tvo-
ří. Ta nula,  která  křičí  do  světa,  znamená nižší  tisíce  člověkohodin 
strávené vevnitř. Dovoluji  si uvést vám, vážení čtenáři,  sumu  toho, 
co se událo.
Od  roku  2018  jsme  vyvezli  deset  kontejnerů  nejrůznějšího  odpadu 
a čtyři kontejnery suti. Dobrovolnické akce v průběhu té doby navští-
vilo přes dvě stě lidí. Na dvou bytech jsme se naučili dělat vodařskou 
a elektrikářskou stylem samouků (s poučenými mentory – děkujeme, 
Staňo a tati). V zednické jsme ve čtvrté třídě školy života, několikrát 
jsme vylezli na hřeben střechy a opravili tam praskliny v jejím kovo-
vém plášti. Vyklidili jsme místnost po strop plnou starých plesnivých 
hadrů a začali opravovat ohradní zeď u Podolského potoka. Je to po-
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malý, bolestný a leckdy mírně nechutný pokrok.
Mě osobně vize rozvoje pivovaru zcela zkonzumovala. Bude mi čty-
řicet a už nemám koníčky jako dřív. Miloval jsem literaturu, přechody 
horských hřebenů, procházky historickými centry měst, muzea, va-
ření a astronomii, spoustu toho bylo. Nic z toho ale nezbylo, teď se 
už  jen starám o svoje dvě krásná děcka, vydělávám peníze a dělám 
na pivovaru. Malířskou, tesařskou, zednickou, administrativu, na co 
si pomyslíte. Díky pivovaru jsem se přestěhoval z Prahy zpět do Rý-
mařova, nadvakrát si komplikovaně zlomil nohu, a i jinak mu zcela 
podřídil  celý  svůj  život. Dávám  tomu  všechno  a je  to  pořád málo. 
A na člověka z toho občas padne tíže, velmi zřídka z pocitu bezmoci 
i slzička ukápne. Ale už jsem se do toho dal a není cesty zpět.
Tedy vězte, hluboce ctění čtenáři mého textu – pohybujeme se s pi-
vovarem dopředu, ale je to pohyb spíš plazivý než co jiného. Určitě 
to není cval, klus nebo trysk, natož let. Stanovuji si nesplnitelné cíle 
podle jednoduchého vzorce – když si plán stanovíte na dvě stě pro-
cent, uděláte ho na sto třicet, a to je o třicet procent víc, než by bylo 
v původně zamýšlené maximální míře možné.
Všichni jste zváni ke spolupráci, rád vás poznám, přivítám, provedu 
a pohostím. Pokud jste schopný/á a ochotný/á tesař/ka, elektrikář/ka, 

projektant/ka, zedník/ce, obkladač/ka, statik/čka, uklízeč/ka, projek-
tant/ka,  fotograf/ka,  dveře  pivovaru  jsou  vám  otevřeny. My  to  bez 
pomoci ostatních každopádně nezvládneme. A zvládnout to potřebu-
jeme.

Zdeněk Strnadel
Foto: archiv Spolku pro obnovu pivovaru Janovice

Soutěž Knihovnická K2 už osmým rokem 
oceňuje v sudém roce nejlepší knihovníky, 
v lichém roce nejlepší knihovny Moravsko-
slezského kraje. V letošním roce si cenu 
za druhé místo převzala Barbora Škrbelo-
vá Krátká z Místní knihovny Jiříkov za vý-
znamný podíl na obnovení činnosti knihov-
ny a její zdařilou proměnu na komunitní 
centrum obce. 
Na prvním místě skončila Marie Zemano-
vá z Raškovic za jedinečný přínos v udr-
žování  povědomí  o historii,  etnografii 
a nářečí regionu. Třetí příčku pak obsadila 
Blanka Klouzalová za utváření knihovny 
jako komunitního centra, oživení spolko-
vého života a udržování historického po-
vědomí v obci Závada. Oceněné si odnes-
ly finanční dar v hodnotě 25 tisíc, 15 tisíc 
a 10 tisíc korun.

Soutěž  Knihovnická  K2  pořádá  Morav-
skoslezský  kraj  ve  spolupráci  s  Morav-
skoslezskou vědeckou knihovnou v Ostra-
vě. Letos bylo v našem regionu na ocenění 
nominováno  třináct  knihovnic  a  knihov-
níků.  Vítěze  vybírala  komise  složená 
ze  zástupců  Moravskoslezské  vědecké 
knihovny  v  Ostravě,  pověřené  knihovny 
a  zástupce  výboru  pro  kulturu  a  památ-
ky  Moravskoslezského  kraje.  Komise 
se  zaměřovala  na  nadstandardní  aktivity 
spojené  s  řízením  a modernizací  veřejné 
knihovny  nebo  její  pobočky,  za  realizaci 
mimořádných nebo výjimečných činností 
v oblasti knihovnictví anebo za mimořád-
ný přínos v oboru.

JS
Zdroj: www.msk.cz
Foto: www.msk.cz

Z okolních měst a obcí

Horní Město zažilo své první Hry bez hranic
Už v průběhu prázdnin se během příprav na nový školní rok zrodila v hla-
vě ředitelky naší školy a školky myšlenka vytvořit hornoměstskou verzi 
světoznámých Her bez hranic, které by dětem a jejich rodičům pomohly 

zpříjemnit náročný začátek školního roku. Podobná akce se v Horním 
Městě ještě nekonala, a tak se pod záštitou ZŠ a MŠ Horní Město a obce 
Horní Město 20. září uskutečnily první Hornoměstské hry bez hranic.
Počasí  v  září  bylo  nestálé,  proto  organizátoři  her  vymysleli  verze, 
které pracovně nazvali  „suchá“  a  „mokrá“ varianta. V „suché“,  ro-
zumějte  venkovní,  verzi  her  byly  zajištěny  atrakce  Jacob’s Ladder 
a Bungee Running. Vnitřní, „mokrá“ verze her byla limitována pro-
storem, přesto se podařilo vybrat lákavé atrakce vhodné i do interiéru, 
a to Surf simulátor a Siloměr. Soutěžní disciplíny byly koncipovány 
tak, aby nebyly fyzicky náročné, ale sloužily hlavně k pobavení. Den 
před konáním her bylo zřejmé, že bude nutné realizovat variantu pro 
vnitřní prostory.
Několik dnů před hrami byla spuštěna registrace pro soutěžní týmy, 
na které byly kladeny následující podmínky. Tým muselo tvořit šest 
hráčů,  z  toho minimálně  dva  dospělí  a dvě  děti. Každé  družstvo  si 
rovněž mělo vytvořit svůj týmový oděv, který by ho odlišil od ostat-
ních soutěžících. Do soutěže se předem přihlásilo šest družstev, z če-

Zleva Lukáš Curylo, náměstek hejtmana MS kraje, 
Marie Zemanová z Raškovic (1. místo), Blanka 
Klouzalová z obce Závada (3. místo), PhDr. Libuše 
Foberová, Ph.D., ředitelka Moravskoslezské vědec-
ké knihovny v Ostravě, Barbora Škrbelová Krátká 
z Jiříkova (2. místo)

Ocenění Knihovnická K2 získala knihovnice z Jiříkova
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Dolní Moravici a Velkou Štáhli spojí cyklostezka

V říjnu byla představiteli Sdružení obcí Rýmařovska slavnostně zahájena 
výstavba cyklostezky z Dolní Moravice do Velké Štáhle. Trasa povede 
přírodou v blízkosti řeky Moravice, návštěvníkům tak ukáže krásy při-
lehlé přírodní rezervace i klikatících se meandrů. První cyklisté se po 
nové cyklotrase projedou v létě příštího roku. 
Záměrem Sdružení obcí Rýmařovska bylo původně vybudovat cyk-
lostezku z Malé Morávky do Břidličné. Náročná projektová příprava 
trvající několik let nakonec vedla k realizaci projektu v menším rozsa-

hu. Nová cyklostezka bude měřit 4,1 kilometru a povede okouzlující 
nivou řeky Moravice z Dolní Moravice přes Malou Štáhli do Velké 
Štáhle.
„Chci poděkovat zejména majitelům pozemků, které pro stavbu cy-
klostezky využíváme, za to, že přispěli k rozvoji našeho regionu. Bez 
jejich součinnosti by realizace tohoto projektu nebyla možná,“ řekla 
předsedkyně Sdružení obcí Rýmařovska Eva Lašáková. 
Cyklostezka  zasáhne  pozemky  Lesů  České  republiky,  soukromých 
zemědělců  Jana a Pavla Vinohradníkových, podnikatelů Pavla Kro-
čila a Jaroslava Kováče.
„Bez koho by stavba cyklostezky nemohla být realizována, jsou všech-
ny obce Sdružení obcí Rýmařovska, které neodradila ani výše vlastní-
ho podílu na dofinancování stavby,“ dodal vedoucí kanceláře Místní 
akční skupiny Rýmařovsko, o. p. s., Petr Pecha. 
Z celkových nákladů ve výši přibližně 24 milionů korun přispěly obce 
částkou 3,6 milionu. Stavba je podporována také Moravskoslezským 
krajem, který z dotačního titulu Podpora rozvoje cykloturistiky v Mo-
ravskoslezském kraji pro rok 2022+ poskytl finanční částku 1,5 mi-
lionu korun. Největší část nákladů bude pokryta z dotace získané ze 
Státního fondu dopravní infrastruktury. 
Projektovou  dokumentaci  zpracovala  firma  Dopravní  projektování, 
spol. s r. o., z Olomouce, podklady pro žádost o dotaci připravila spo-
lečnost WITERO, s. r. o., Praha. Po výběrovém řízení na dodavatele 
stavby se realizace ujímá firma KARETA, s. r. o. Předpokládaný ter-
mín dokončení cyklostezky je v červnu příštího roku. 

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Ještě jednou ke Carredunu
Dr. A. Uhlíř uvedl v druhém letošním čísle Rýmařovského horizontu vel-
mi zajímavý článek k jedné bezpochyby významné teorii o stavu osídle-
ní naší části Evropy, jež plyne z přehodnocení dat, která stanovil feno-
menální antický polyhistor Claudius Ptolemaios (asi 70/90–168/170 po 
Kr.) na své proslulé mapě Velké Germánie. 
Dodejme, že patří nejen k nejuznávanějším geografům starověku, ale 
byl též neobyčejně pracovitým vědcem v řadě dalších oborů. Alexan-
drijský  vyznavač  kulatosti  Země  obsáhl  a zaznamenal  všechny  zá-
sadní starověké poznatky z astronomie, matematiky, fyziky a dalších 
oborů. Mezi nimi dominuje dodnes živý osmidílný spis Geografiké 
hyfégésis  (Návod  ke  geografii),  v němž  vypracoval  dokonalou me-
todu  tvoření map  pomocí  astronomicky  stanovených  souřadnic  ze-
měpisné  šířky  a délky.  Ve  svém  expozé  vysvětlil  dr.  Uhlíř  velmi 
přehledně a srozumitelně důvod vzniku a podstatu přesnějšího čtení 

starověkého díla alexandrijského vědce. Třebaže jde o velmi zajíma-
vé pojetí a možná skutečnou nebo alespoň pravdě se značně blížící 
lokalizaci významných míst střední a západní Evropy v době římské-
ho  císařství  (kol  r.  150  po Kr.),  nelze  ji  z  hlediska  dnešního  stavu 
terénního výzkumu považovat za více než výrazně podnětnou hypo-
tézu. K její naprosté platnosti totiž chybí nezvratný objev více míst, 
z nichž nejsou mnohá zatím prokazatelně situována v uváděných re-
gionech (viz níže). V našem prostoru, počítáme-li k němu východní 
Sasko, jižní Slovensko a Polsko, je zatím přesně lokalizována antická 
Celemantia  (Kelemantia),  římské castellum (pevnost) u Leányaváru 
poblíž slovenské obce Iža při Komárnu. Na protilehlé straně Dunaje 
leželo známější Brigetio, kromě dalších vojenský tábor římské I. le-
gie Adiutrix. Podobně je situováno na Slovensku sídliště Anduaetium 
(Andouaítion-Aνδουαίτιον), jehož dnešní název zní kupodivu Andov-

Z historie 

hož jedno vzniklo spontánně přímo na místě těsně před vypuknutím 
soutěžního klání. 
Samotné hry měly osm soutěžních disciplín včetně zmíněných atrak-
cí, které se dle očekávání staly velkým lákadlem. Mezi disciplínami 
byl  i souboj  dvou  hráčů  na  dřevěných  špalcích,  z nichž  každý  drží 
delší  tyč  obmotanou  molitanem.  Pomocí  tyče  se  pokouší  narušit 
stabilitu  protihráče  tak,  aby  ze  špalku  spadl. Hlasité  povzbuzování 
publika jednotlivé hráče motivovalo k podání co nejlepšího výkonu. 
Velká soutěživost byla zřejmá zejména na dospělých mužských účast-
nících,  a to  hlavně  během  disciplín  na  Surf  simulátoru  a Siloměru. 
Tyto atrakce byly po ukončení soutěžní části her a vyhlášení výsledků 
k dispozici veřejnosti pro zábavu.
Hornoměstské hry bez hranic by nebylo možné realizovat bez podpo-

ry sponzorů, mezi které patří Agroslužby Černíček, s. r. o., Alkohol-
téka Stonožka, Arthas počítače – elektro, Auto color Design, s. r. o., 
Červinka strojírny, Infini, a. s., Ing. Veronika Stránská, Jan Hořák – 
soukromý zemědělec, Pavel Dorotík, Prima pizzerie, s. r. o., SvarWin, 
s. r. o. – Štěpán Chárník, Tvrdkovská zemědělská farma, spol. s r. o., 
V&J Doprava, Účetnictví Ryo, s. r. o. Díky jejich štědrým darům bylo 
možné zaplatit atrakce a rovněž pořídit ceny pro výherce.
Naše škola by byla ráda, kdyby se z těchto her stala tradice, a již nyní 
pomalu přemýšlíme nad konceptem dalšího ročníku. 

Lucie Harenčáková
ZŠ a MŠ Horní Město

Foto: archiv školy

Pásku slavnostně přestřihli starosta Dolní Moravice Pavel Kopeček, 
předsedkyně Sdružení obcí Rýmařovska Eva Lašáková, místostarosta 
Velké Štáhle Petr Hladký a zástupce firmy KARETA, s. r. o., Ing. Jiří 
Hendrych (zleva).
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ce (kelt. ando-anti-proti). Pozoruhodnou shodu původního a dnešního 
názvu objevíme též u polského Kalisze. Na mapě jej nacházíme jako 
Calisium (Kalisia-Καλιςια). 
Zdůrazněme,  že výsledky  letitého  studia Ptolemaiovy práce přináší 
uznávaný tým renomovaných badatelů z předních německých vědec-
kých institucí, historik a matematik E. Knobloch (*1943), geodeti Ch. 
Marx  (*1976)  a F.  Neitzel,  klasický  filolog A.  Kleineberg  (*1970) 
s astronomem a fyzikálním geodetem D. Lelgelmannem  (†),  nema-
lý díl úspěchu patří  i konzultantovi archeologu H. Nussalovi a řadě 
odborných pracovišť. Nejedná se samozřejmě o jediné řešení a jeho 
kritici nezastávají zcela shodné názory.
Na mapě Velké Germanie (Germania Magna) objevuje studie podle 
přehodnocených norem více než 6 000  sídlišť  a horstva: Alpy, Ab-
doby  (Abdoba mons-Odenwald?),  hory Mélibocké  (Harz?),  Sudéty 
(Franky),  hory Askiburgijské  (stř.  Evropa?)  a Sarmatské  (stř.  Slo-

vensko?);  vodní  toky:  Rhénos-Rýn,  Albis-Labe, 
Vistula-Visla, Danubius-Dunaj  a jeho nepojmeno-
vaný severní přítok (Moravu). Obchodní a správní 
centra autor zakreslil na mapě  též v části Evropy, 
již  dnes  obýváme. Pro  přehlednost umisťuje  tým 
antická střediska do okolí dnešních měst i menších 
obcí. V Čechách  jde,  jak  uvádí Wikipedie  (Wiki-
Projekt  Germanen  /Toponymia),  o Nomisterion-
Nomisterium  u Úhoště  na  Litoměřicku  (určeno), 
Redintuinum-Rediodunum u Loun (Stradonice?), 
Hegemantii-Hegetmatii-Jigmatii  u Ml.  Boleslavi, 
Casurgis-Kasurgis  v okolí  (Závist?)  či  prostoru 
Prahy,  Budorgis-Budorigum  u Kolína,  Strevintu
-Strevintii u Hřiměždic  (o.  Příbram, dřív hledána 
na Malé Hané), Meliodunum-Meliodun  u Pís-
ku, Furgisatis-Frurgisatis-Fugisatis-Phourgisatis  
u Č. Budějovic. Na Moravě by mělo ležet Coridorgis 
u Jihlavy, Eburum-Eburon u Hrádku (okr. Znojmo?), 
Eburodunum-Eburodunon-Eburódounon u Brna 
(zvukově příbuzné), Parienna u Břeclavi,  sídliště 
Setuia-Setua-Setovia u Komořan (o. Vyškov, další 
Setovia leží až v Dalmácii), Felicia-Felikia u Vyš-
kova, Asanca u Kojetína a konečně Carredunum 
u Rýmařova. Osídlení českých zemí  (viz schéma) 
bylo ve 2. stol. nápadně hustší než v přilehlých ob-
lastech střední Evropy.

Nás  především  zajímá  zhruba  deseti-,  nejvýše  dvacetikilometro-
vý prostor kolem Rýmařova, v němž by  se mělo ukrývat  starověké 
Carredunum-Carredunon,  viz  souřadnice  sídliště  ve  studii  jsou 
49°93´32´´70´´´s. š. 17°26´66´´45´´´v. d. a souřadnice našeho města 
jsou pro srovnání 49°55´55´´s. š. 17°16´19´´v. d. Název ukazuje na 
předgermánský původ, neboť slovo dunum, dunon či dūnom (kelt.) 
se v antické střední Evropě užívalo jako ekvivalent názvu oppidum. 
Stejný význam má německý Burg či slovanský gradъ (hrad, hradiště). 
Dodejme  ještě, že místo přípojky – dunum používali Germáni zvu-
kově  příbuzné  –  tuinum  (viz Redituinum).  Souvislost  sídliště  s do-
pravou či obchodními cestami nachází autoři v samém názvu. Latin-
ské currus, carrus (vůz) nebo keltské karros či karrom se užívalo pro 
antický  čtyřkolý  i dvojkolý  nákladní  či  válečný  vůz. Dvoukolák  se 
česky označuje též dodnes slovem kára a v němčině Karre. Oba ter-
míny jsou keltismy. Podobné tvary najdeme logicky v keltických ja-
zycích, třeba starobretoňské carr nebo velšské car. Stejný název užívá 
angličtina, jidiš, italština a mnoho dalších jazyků přeneseně pro auto. 
Latina zná pro vozovou cestu výraz „via carraria“. Někteří užívají 
v souvislosti  s Carredunem i termín Carrodunum,  aniž  je přisuzují 
jiné lokalitě. Navíc se ve studii v případě Carreduna uvádí též keltský 
ekvivalent Karrodūnom a řecký Karródounon-Καρρόδουνον,  jak 
původně uvedl Ptolemaios. 
Vzhledem ke keltské podobě jména by tak mohlo jít o sídliště prospe-
rující už dlouho před rokem 150 po Kr. před vynuceným odchodem 
Galů z území Moravy (nejpozd. 1. stol. př. Kr.). Pokud je náš odhad 
správný, užívali by pak starší sídlo v nějaké formě též Germáni pod 
původním (obecně známým?) názvem. Nemohlo se však jednat o síd-
lo keltských Kotinů, kteří v podobě zhrublé púchovské kultury přeží-
vali tou dobou ještě na Slovensku. Podle G. Neumanna by se spoje-
ní názvu vozu a pevnosti dalo přeložit jako Vozové hradisko či hrad 
(Wagenburg).  Jistě  však  nešlo  o přechodný  vozový  tábor  popsaný 
Flaviem Vegetiem Renatem (4.–5. stol. po Kr.) slovy „Omnes barbari 
carris suis in orbem conexis ad similtudinem castrorum securas a su-
peruentibus exigunt noctes“ (Všichni barbaři své vozy do kruhu spo-
jené k podobě tábora staví, a tak se o nocích cítí bezpečni), ale o sta-
bilní opevněnou lokalitu. Někteří Keltové uctívali vedle boha války 
Teutata  jeho místní obdobu jménem Mars Carrus. S Carredunem se 
vynořuje domněnka,  že  leželo na  jedné z větví  Jantarové  stezky na 
trase Brno–Komořany–Vyškov–Kojetín–Rýmařov–… Zmiňuje se též 

Schéma rozložení významných sídel v naší části střední Evropy kolem roku 150 po Kr. 
na Ptolemaiově mapě Velké Germanie (nová lokalizace)

Výřez ze střdv. verze Ptolemaiovy mapy s Carredunem a názvem (?) 
místního kmene (Adbiurgi-Albiurgi)
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navazující  živá obchodní  tepna  z Carreduna 
do Calisia.
Přesto  zůstávají  kolem názvu  otazníky. Ná-
padně  příbuzný  název  Carrodunum  (Karro-
dunon,  s.  š.  42°40‘,  v.  d.  51°30‘),  přisuzují 
Poláci  antickému  předku  Krakova  a vyklá-
dají  jej  stejně  jako obchodní  centrum podle 
části názvu carro (viz výše). Rozsáhlé zdejší 
osídlení  navíc  dokazují  četné  laténské  nebo 
Kelty  ovlivněné  nálezy  na  předměstí  (Mo-
dlniczka, Aleksandrowice)  a v okolí  (Nowa 
Huta-Mogiła,  Wycjąża  a Krzeslawici  ad.). 

Podle  staršího  čtení  na  Ptolemaiově  mapě 
název  v podstatě  odpovídal  také  Krakovu. 
Antický název prokázané krakovské aglome-
race, což není nepravděpodobné, však nemu-
sí  odpovídat. Všimněme  si,  že Carredunum
-Carrodunum  badatelé  s výjimkou  Šimka 
vždy lokalizovali do oblasti severní Moravy 
a obojího Slezska. Podobně to je s Vratislaví 
(Polsko)  ztotožňovanou  s Budorgiem,  kte-
ré  se  nově  hledá  u Kolína.  Posun  názvů  na 
jižnější  lokality Germánie v době římské by 
podle  teorie  Kleinberg-Marx-Knobloch-En-
gelman  uvedené  změně  odpovídal  a názvy 
Carredunum a Carrodunum by pak byly po-
chopitelně totožné.

Jiří Karel

(Uhlíř, A. Rýmařov na Ptolemaiově mapě. 
Rýmařovský horizont. 2022, č. 2; Týž. Ptole-
maiova mapa opravena geografickou analý-
zou, Významná místa na Moravě a v Čechách 
kolem roku 150. Archeologie Moravy a Slez-
ska. 2021; Filip, J. Keltská civilizace a její 
dědictví. Praha, 1960; Soukup, M. Antická 

geografie a Evropa mimo hranice antického 
světa. Brno: FF MU, 2018; Marx, Ch. Defor-
mations und regionale Anpassung eines his-
torischen Geodetenbestandes. Berlin, 2010; 
Kleinberg, A. – Marx, Ch. – Knobloch, E. – 
Legelman, D. Germania und die Insel Thule – 
Die Entschlüsselung der Ptolemaios „Atlas 
der Oikumene“. Wiessenschaftliche Buch-
geselschaft. Darmstadt, 2010; Tíž. Europa 
in der Geographie des Ptolemaios. Berlin, 
2012; Stückelberger, A. – Graßhoff, G. Pto-
lemaios, Handbuch der Geographie. Basel, 
2006; Rasch, Gerhard. Antike geographische 
Namen nördlich der Alpen; Reichert, G. Ger-
manien in der Sicht des Ptolemaios. Realle-
xikon der Germanischen Altertumskunde 47. 
Berlin, 2001; Kukuča, J. Dešifrovanie Mag-
ny Germánie (Najstaršia mapa Slovenska 
a strednej Európy). Bratislava, 2017; Čiž-
mář, M. K osídlení českého Slezska v době 
laténské. Opava: AHM USO, 2000; Karlík, 
Petr a kol. Nový encyklopedický slovník češ-
tiny. Praha, 2018; Blažek, Václav. Keltismy 
v českém lexiku.)

„Mít kolem sebe lidi, na které se můžete spolehnout, je zásadní,“  
říká Daniel Šrámek, vedoucí montáží v RD Rýmařov

Daniela Šrámka možná znáte od vidění, možná osobně, možná je zná-
mým vašeho známého, kamarádem vašeho kamaráda. S Rýmařovskem 
ho pojí jak osobní život, tak povolání. Na náš kraj a svou práci nedá 
dopustit. Obojí má rád. Pojďme ho trochu vyzpovídat…
Pane Šrámku, víme o vás, že v RD Rýmařov už jste nějaký ten pátek. 
Řeknete nám, jak dlouho zde pracujete a jakou roli máte ve fabrice?
Zdá se  to být neuvěřitelné, ale ať počítám,  jak počítám,  jsem u nás 
v eRDéčku už téměř 19 let. Začínal jsem na montážích, kde jsem si 
zkusil všechna řemesla, na která si vzpomenete. Poté  jsem zastával 
funkci technologa a nyní jsem už dva roky vedoucím montáží. Mojí 
hlavní zodpovědností  je  tady zajištění správného chodu montáží po 
celé republice. A mým cílem je spokojený montážník, který vytváří 
spokojeného zákazníka. Vzhledem k  tomu, že každý  jedinec  je ori-
ginál,  je  to někdy hodně  složité. Aby vše probíhalo  tak,  jak má,  je 
zapotřebí mít stabilní tým fungující jako „správně namazaný stroj“. Já 
mám to štěstí, že v mém týmu je zdravé jádro, které mi pomáhá smě-
řovat k tomu kýženému cíli. Bez mých skvělých kolegů by to nešlo. 
Mluvíte o zdravém jádru, skvělých parťácích, stabilním týmu. Při-
tom zaměstnáváte lidi po celé republice. Jak je dnes těžké najít ši-
kovné montážníky?
Abych byl upřímný, v dnešní době je prakticky nemožné sehnat ře-
meslníka  na  první  dobrou.  Šikovných  nadšenců  je málo  a těžko  se 
hledají. Jak u nás na Rýmařovsku, tak i v různých koutech naší repub-
liky. Stane se i to, že lidé po první své montáži zjistí, že na to nemají. 
Řemeslníkem se buď narodíte, anebo ho z vás udělá systém. Někomu 
to  trvá rok,  jinému dva, někdo  to nezvládne nikdy. Mít kolem sebe 
lidi, na které se můžete spolehnout, to je zásadní a důležité pro plá-
nování. Stále do našich řad hledáme šikovné pracanty, kteří se chtějí 
učit nové věci a podílet se na stavbě krásných domů. Jestli je někdo 
takový mezi čtenáři, ať neváhá a ozve se nám.
Vzpomenete si ještě po těch letech, na jaké pozici jste začínal v RD 
Rýmařov vy?
No to víte, že ano. Nastupoval jsem v roce 2003 na pozici stolaře, což 
bylo ale něco jiného než to, co náš učili ve škole. Tady se pracuje se 

sádrokartonem,  fermacellem,  lepidlem a dlažbou,  a to má ke dřevu 
hodně daleko. Byla to úplně jiná práce, než kterou dělám dnes.
Je to opravdu hodně let. Co všechno se za tu dobu změnilo?
Mohl bych odpovědět úplně stručně – všechno. Systém výstavby ná-
sledoval trendy a pokroky doby, přejali jsme nové technologie, stroje, 
zvýšil se tlak na kvalitu, originalitu a detaily. Hodně se proměnil také 
kolektiv, i když máme hodně zaměstnanců, kteří s námi zůstávají leta 
letoucí stejně jako já. Asi jediné, co se nezměnilo, to je práce našich 
bezpečáků. Ti na nás tlačí pořád stejně. Sice je to s nimi náročné a ne-
dovolují žádnou diskusi, ale  tady  taky samozřejmě nutno říct – bo-
hudík. 
Popište nám pár slovy váš běžný pracovní den.
Telefonování, mailování, klid před bouří, řešení problémů vzniklých 
z minuty na minutu, zařizování, kontrola montážníků, sranda s kole-
gy, dům, klíčky, spokojený zákazník… Rozhodně ne nuda. 
Jste rýmařovským rodákem?
Pocházím z Ryžoviště, což je, jak asi většina čtenářů ví, malá dědinka 
vzdálená 12 km od Rýmařova. Takže  jsem krajan a Rýmařovsko  je 

Prostor pro firmy a podnikatele

Římský dvoukolák
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Úpadek restaurační kultury, může za to obsluha!
Dnešní trh v oboru gastronomie je velice konkurenční a odlišit se od 
konkurence můžeme pouze kvalitou služeb. Kvalita služeb je závislá 
vždy na spoustě detailů, které v závěru tvoří celek, jako je dobrá kuchy-
ně, prostředí a zejména kvalita vašeho personálu. Personál v gastrono-
mii by měl být příjemný, ochotný a vlídný tzv. měl by mít proklientský 
přístup. 

Personál  je  totiž  to první, co host při příchodu do restaurace potká. 
Častokrát se setkáváme s personálem, který při příchodu hosta snad 
ani nepozdraví a z jejich pohledu vypovídá, „kdo to zase otravuje a co 
asi bude chtít“. Hosté nejvíce hodnotí u personálu jako první vstříc-
nost, následně aktivitu, všímavost a v neposlední řadě rychlost a po-
hotovost. Dalšími faktory jsou profesionální chování, vzhled a upra-
venost. 
Personál, který si vybíráme do podniku, by měl splňovat výše uvedené 
vlastnosti, ale ne pokaždé se to stává. Podívejte se na hotelové řetězce 
vyšší kategorie. Zde  jsou vytvořeny manuály na chování personálu 
do takových detailů, jako v jaké vzdálenosti od hosta pozdravit,  jak 
provádět oční kontakt apod. Příjemný vzhled spolu s příjemným cho-
váním, to je kouzlo úspěšnosti nejednoho gastronomického provozu. 
Sedněte si někdy do své restaurace a podívejte se, jak personál vystu-
puje vůči hostům. Pravděpodobně bude více na pozoru, než kdybyste 
tam nebyl,  ale  zkuste  to  někdy obráceně,  pošlete  tam profesionála, 
„tajemného hosta“ – mystery shoppera. Budete sami překvapeni, čeho 
si jiní všimnou, a vy se nad tím nepozastavíte. Jiný pohled by měl být 
pro každého majitele klíčově důležitý, získá tím informace, s kterými 
může pracovat, a je pouze na vás, jak tyto informace využijete a pře-

vedete do praxe.
Pojďme se podívat na základní pravidla, např. že obsluha zdraví hosta 
jako  prvního,  obsluha  se musí  chovat  vstřícně  a mile,  do  20  vteřin 
musí  navázat  s hostem  první  kontakt,  průběžně  kontroluje  hostův 
stůl, zda nemá další přání, při servisu jídla popřeje dobrou chuť, po 
debarasu  se  zeptá  hosta,  zda  byl  s jídlem  spokojen,  obsluha  nepije 
a nejí v místech, kde by ho host mohl spatřit, obsluha netvoří diskusní 
hloučky, obsluhující v práci před hosty nekouří, při odchodu hosta se 
s ním rozloučí, poděkuje za návštěvu a zve na další. 
Myslíte si, že hosté budou navštěvovat vaši restauraci kvůli dobré ku-
chyni, když budete mít nepříjemnou a neochotnou obsluhu? Důležité 
je neustále s personálem pracovat a požadovat po nich proklientský 
přístup, jenom tak se dá obstát v konkurenčním prostředí.

Něco o kávě
Dnes bych vám rád napsal něco o kávě. Káva se těší oblibě ve všech 
koutech světa, a 1. říjen byl proto Mezinárodní organizací pro kávu 
(ICO)  vyhlášen Mezinárodním  dnem  kávy.  Kávová  kultura  zazna-
menává velký boom  i v České  republice. Průzkum ukázal,  že  život 
bez kávy si neumí představit 6 z 10 lidí, 88 % Čechů vypije alespoň 
jeden šálek denně. Nejraději si kávu dopřáváme po probuzení a bě-
hem dopoledne, pro téměř třetinu Čechů je neodmyslitelnou součástí 
pracovního dne. 
Pozici největšího producenta kávy drží Brazílie s 3 492 660 tunami 
vyprodukované kávy, tedy více než třetinou z celkové produkce. Dru-
hým největším kávovým producentem je Vietnam,  třetí příčka patří 
Kolumbii.  Po  celém  světě  roste  víc  jak  sto  odrůd  kávovníku. Nej-
známější jsou však pouze dvě. Arabika a Robusta představují zdaleka 
nejrozšířenější druhy kávy – společně tvoří až 98 procent produkce. 
Rozdíl  mezi  arabikou  a robustou  je  však  docela  velký.  Odlišnosti 
objevíte už při pěstění mladých rostlinek. Zatímco robustě vyhovuje 
nadmořská výška maximálně do  jednoho kilometru, arabice se  lépe 
daří  v  kopcích,  a tím  pádem  i v nižších  teplotách. Arabika  logicky 
dorůstá menších  výšek,  zato  však  zapouští mnohem hlubší  kořeny. 
Půvabné bílé květy obou druhů se proměňují v malé červené třešně. 
Zatímco robusta kvete nahodile,  farmáři u této odrůdy víc využíva-
jí strojový sběr. Ukázněnější arabika naopak vyžaduje ruční metodu 
sběru. Domovem robusty byla původně subsaharská Afrika, dnes se 
jí  daří  zejména  ve Vietnamu,  Brazílii  a Indonésii. Arabika  pochází 
z Jemenu a Etiopie, dnes se usídlila hlavně v Jižní Americe, Brazílii 
a ve  východní Africe.  Pro  arabiku  svědčí  také  intenzivnější  aroma. 
Arabika a robusta  se  liší v množství kofeinu – prvně zmíněný druh 
jej má skoro o polovinu méně. Účinky kávy jednotlivých druhů jsou 
proto rozdílné.
Dnešní  recept  věnuji  ve  spojení  s  kávou  italskému  dezertu  podle 
mého kamaráda Emanuela Ridiho. Dezert tiramisu v překladu zname-
ná „vytáhni mě“ nebo „zvedni mě“, pochází ze severní Itálie z města 
Treviso a za otce tiramisu se považuje restauratér Ado Campeol.

David Rusnok
šéfkuchař a gastro expert

Foto: archiv autora

Na slovíčko u šéfkuchaře

mým domovem odjakživa. 
Co máte na Rýmařově a jeho okolí nejraději? Jaké je vaše oblíbené 
rýmařovské místo?
Rýmařovsko je moje domovina, takže ho mám rád jako celek. Těžko 
se mi  vybírá  jen  jedno místo  nebo  jedna  věc.  Jeseníky  si  zaslouží, 
aby je lidé prošli křížem krážem, stejně tak stojí za návštěvu Slezská 
Harta.
Vaše práce je krásná, přesto náročná. Občas určitě potřebujete vy-
pnout. Jak relaxujete? Jaké máte zájmy a koníčky?

Mám sedmiletou dceru, ročního syna a skvělou manželku, takže jak 
trávím volný čas, je jasné. Občas rád vyjdu na pole, kde se věnuji 3D 
akrobacii s modely vrtulníků. Je to pro mě absolutní reset, při kterém 
se soustředím jen a jen na tu rychlou hračku poskakující po obloze. 
Práce v ten moment neexistuje. Dřív jsem si ještě rád zahrál kulečník 
a věnoval se kynologii, ale na to už teď čas prostě nezbývá. Ale věřím, 
že se k tomu zase někdy vrátím. 

Lucie Matulová
Foto: archiv RD Rýmařov
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Dezert tiramisu
•	500 g mascarpone
•	5 lžic cukru krupice
•	5 vajec, žloutky oddělené od bílků (v restauracích se používají pasterizované žloutky)
•	2x malý panák Amaretto
•	šálek silné černé kávy – nejlépe dvojité espresso
•	1 pytlík Savoiardi – italské cukrářské piškoty
•	kakao holandského typu na posypání

Žloutky vyšleháme s cukrem do pěny, z bílků vyšleháme sníh. Do vyšlehaných žloutků s cukrem postupně přidáváme mascarpone 
a opatrně ho zapracujeme metličkou (vařečkou) do směsi (nikdy mascarpone nešleháme ručním mixérem!!). Nakonec velmi pomalu 
vmícháme sníh. Jakmile máme připravený, dohladka vymíchaný krém, uvaříme šálek černé kávy. Uvařenou kávu nalijeme do misky 
a přidáme 2 malé panáky mandlového likéru. V této směsi namáčíme piškoty (z každé strany 2 sekundy – piškoty se nesmí rozmočit). 
Skládáme do formy – piškoty, krém, piškoty, poslední vrstvu krému posypeme kakaem. Dezert dáme do lednice minimálně na dvě 
hodiny. Já jej nechávám v lednici přes noc. Čím je uleželejší, tím je lepší.
Pozn.: Touto cestou, zvlášť u dezertu jako je tiramisu, bych chtěl apelovat na všechny kuchtíky, abyste v receptu nepoužívali žádné 
náhražky, jak je u nás dobrým zvykem. Kupte si opravdové mascarpone a Amaretto (mandlový likér). Zapomeňte na pomazánková 
másla a rum. Myslím, že se jedná o finančně dostupné přísady, které koupíte prakticky všude.

David Rusnok
šéfkuchař a gastro expert

Foto: archiv autora

Páté kolo Rollo ligy v koloběhu v Konstantinových Lázních
Finále Rollo ligy v Konstantinových Lázních o víkendu 24.–25. září na-
bídlo krásné a napínavé vyvrcholení letošní mistrovské soutěže. Ma-
lebné lázeňské městečko přivítalo v příjemném počasí bez deště 137 
závodníků všech věkových kategorií. 

Místní cyklistická stezka ve tvaru oválu měří přibližně tři kilometry 
a nabízí výborné podmínky pro pořádání koloběžkových závodů. So-
botní dlouhý závod, ale i nedělní kritérium nabídlo divákům nádherné 
souboje v jednotlivých kategoriích, ale  i v absolutním pořadí. Bojo-
valo se do posledních metrů, nikdo se nevzdával naděje na umístění 
v závodě, ale i v celkovém hodnocení Rollo ligy. 
Věra Vybíralová získala dvě první místa, Patrik Krečmer dvě první 
místa, Amálie Vinohradníková druhé a první místo, Anna Fryblíková 

první a třetí místo, Filip Krečmer třetí a první místo, Petra Zahradní-
ková dvě druhá místa, Jan Vinohradník dvě druhá místa, Barbora Gro-
musová dvě druhá místa, Tomáš Sedlář první místo, Šimon Kroutil 
první místo, Adam Lašák třetí místo a Veronika Rožňáková třetí mís-
to. V absolutním  pořadí mezi  ženami  byla Amálie Vinohradníková 
na třetím a druhém místě a Tomáš Sedlář v neděli o pomyslnou píď 
vyhrál mužskou kategorii. 

Text a foto: Patrik Krečmer

Sport

Celkové výsledky koloběhu – Rollo liga 2022
V letošním roce jsme absolvovali jedenáct mistrovských závodů v pěti 
městech. Rýmařovským borcům z týmu KOSTKA Racing se dařilo na vý-
bornou. V celkovém hodnocení týmů jsme vyhráli mládežnickou katego-
rii do 15 let, v mužské kategorii týmů jsme obsadili druhé místo a ženám 
jen o vlásek uteklo místo třetí. 

Díky našim úspěchům a novým zkušenostem s pořádáním koloběž-
kových závodů budou mít rýmařovští občané možnost zúčastnit se na 
jaře 2023 prvního kola Rollo ligy na domácí půdě. Za úspěchem celé 
skupiny však stojí výsledky jednotlivců, z nichž se v celkovém hodno-
cení na stupních vítězů objevili: Anna Fryblíková (žákyně) – 2. místo, 



RÝMAŘOVSKÝ HORIZONT10/2022

36

Sezóna rýmařovských kuželkářů
Rýmařovské béčko se na jaře probojovalo do Severomoravské divize. 
Máme za sebou čtyři zápasy se skóre dvě prohry a dvě výhry. První zá-
pas sehrálo béčko v Porubě a po letní přestávce se mu moc nedařilo. 
I když soupeř také neměl svůj den, zápas skončil naší prohrou 6:2. 
Následný domácí  zápas  s Bílovcem už ukázal  směr,  jakým se  chce 
Rýmařov  B  prezentovat,  a silnému  soupeři  podlehl  až  v koncovce 
3:5. V dalším domácím zapase proti Bohumínu B se nabuzení hráči 
Rýmařova dočkali první výhry, a to 7:1 s 2 732 shozenými kuželkami. 
Na čtvrtý match se jelo do Horního Benešova a zápas to byl otevřený 
až do úplného konce. Nejprve udržel nervy na uzdě Jiří Polášek a po-
sledním hodem urval své vítězství a pak v poslední hře posledním ho-
dem, a to devítkou, překlopila na svou stranu zápas Romana Valová, 
a tím i celé utkání 5:3 pro naše béčko. Nutno ještě vyzdvihnout Petru 
Kysilkovou jako hráčku dne s výkonem 468 kuželek.
Rýmařovské áčko, které hraje 3. ligu KLM C, má za sebou také čtyři 
velmi  těžké  zápasy  se  skóre  tři  prohry  a jedna  výhra. Kluci  v dru-
hém zápase doma proti Přemyslovicím vyhráli 6:2 s 3 310 shozenými 
kuželkami, což je skvělý výkon. Top dne byl Ladislav Stárek, který 
zahrál 607 kuželek.

Kdo má zájem se podívat na naše domácí zápasy, je samozřejmě ví-
tán. Rozpis najdete na stránkách kuzelky.com. Nejbližší utkání doma 
bude 12. listopadu (tým B) od 10 hodin s Přemyslovicemi B. Těšíme 
se na vás.

Text a foto: Pavel Konštacký

Lesní běh lyžařů zaznamenal rekordní účast
Podzimní přespolní běhy jsou v plném proudu. Jeden z tradičních závo-
dů pořádal v neděli 16. října Ski klub RD Rýmařov. Ve Stráleckém údolí 
se uskutečnil Lesní běh lyžařů. Na své tratě se vydalo rekordních 167 
závodníků.
Pořadatelé připravili náročnou trať, která byla ještě z předchozích dní 
rozbahněná, to však milovníky přespolního běhu neodradilo od skvě-
lých výkonů. Závod se kromě kategorie benjamínků běžel intervalo-
vě,  takže každý závodník běžel sám. Největší porci měli muži a ju-
nioři, kteří nastoupil na trať dlouhou 6 km, ženy si pak musely poradit 
se vzdáleností 4 km. Tratě se pro kategorie mládeže a dětí postupně 
zkracovaly z 3,7 km na 500 m. 
Divácky nejvíce atraktivní byla kategorie benjamínků a benjaminek. 
Holčičky ve věku 7 let a méně nastoupily v počtu osmi a trať z nich 
nejlépe  zaběhla  Natálie  Zbořilová  z Moravského  Berouna  s časem 
pod dvě minuty, pro stříbro přiběhla domácí Marie Šopíková ze Ski 
klubu RD Rýmařov a bronz brala Vanesa Laníková z Břidličné. Do 

nejsilněji zastoupené kategorie benjamínků nastoupilo 22 chlapců. Na 
stupně vítězů pak nastoupili kluci z Jeseníku a Moravského Berouna. 
Bramborovou  medaili  vybojoval  domácí  závodník  Zdeněk  Matula 
z klubu Atletika Rýmařov. Dalšími úspěšnými rýmařovskými závod-
níky byli Kateřina Sedláčková (Atletika Rýmařov) – 1. místo v kate-
gorii nejmladších žákyní, Richard Trlica  (Ski klub RD Rýmařov) –  
3. místo v kategorii nejmladších žáků, mezi mladšími žákyněmi získa-
la Monika Svatoňová (Ski klub RD Rýmařov) bronz, Jan Vinohradník 
(Ski klub RD Rýmařov) 3. místo mezi dorostenci, Amálie Vinohrad-
níková (Ski klub RD Rýmařov) zlato v kategorii starších dorostenek, 
mezi muži se druhý umístil Václav Sedláček (ED Silvini). Kompletní 
výsledky jsou k dispozici na stránkách www.skiklubrymarov.cz. Or-
ganizátoři v závěru poděkovali účastníkům, fanouškům, sponzorům 
a všem, kdo se podíleli na přípravě závodu.

Text a foto: JS

Petra Zahradníková  (kadetka)  –  3. místo,  Šimon Kroutil  (kadet)  –  
1. místo, Marek Sázel  (kadet)  –  2. místo, Filip Krečmer  (kadet)  –  
3. místo, Amalie Vinohradníková (juniorka) – 2. místo, Tomáš Sedlář 
(junior)  –  1. místo, Věra Vybíralová  (masterka)  –  1. místo,  Patrik 
Krečmer  (veterán) – 1. místo. Tomáš Sedlář  jako  lídr celého  týmu 
v absolutním  pořadí  mezi  všemi  muži  obsadil  nádherné  2.  místo. 

Příští rok Tomáš přestupuje do hlavní mužské kategorie seniorů. Zá-
věrem  patří  poděkování  za  celoroční  spolupráci  s kluby KOSTKA 
Racing a Ski klub RD Rýmařov. Sezóna byla dlouhá a náročná, ale 
díky  pomoci  trenéru,  rodičů  a další  fandů  jsme  Rýmařovu  udělali 
dobré jméno.

Patrik Krečmer
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Rýmařovští atleti byli v přespolním běhu úspěšní
Prvním z říjnových závodů, které jsme si vybrali pro start našich závod-
níků, byl Běh na Čerťák, který se pro dětské kategorie konal ve Flemmi-
chově zahradě v Rýmařově. Jako další zastávku jsme zvolili Lesní běh 
lyžařů ve Stráleckém údolí.

Pořádající klub Běhu na Čerťák Běžci z Rya zařadil do svého závo-
du dětské kategorie poprvé. Toho jsme museli využít,  jednak proto, 
že ve Flemmichově zahradě se dobře běhá, a taky proto, že s Běžci 
z Rya je zábava. Proto se na start tohoto závodu postavilo třináct na-
šich dětských závodníků. Předškoláci a předškolačky měli před sebou 
trať dlouhou 200 m. Kluci v  této kategorii obsadili všechny stupně 
vítězů – na prvním místě doběhl Michael Čelko, druhý Eliáš Gregov-
ský a třetí Jiří Filipčík. V předškolačkách skvěle zaběhla a stříbrnou 
medaili vybojovala Marie Filipčíková a bronz získala Julie Bednářo-
vá. Mladší žačky měly před sebou již delší trať. 500 m nejlépe zvládla 
Kateřina Sedláčková  a Viktorie Zábranská,  které  se  o prvenství  po-
praly až v úplném závěru a vybojovaly tak pro náš klub další cenné 
umístění.  Samuel  Strebrini  vybojoval  v  konkurenci  mladších  žáků 
stříbro a Vít Sedláček bronz. 

Lesní běh lyžařů byl pro naše atlety velkou zkouškou vytrvalosti. Te-
rén ve Stráleckém údolí  byl  16.  října poměrně  těžký  a organizátoři 
ze Ski klubu RD Rýmařov si i pro mladší děti připravili dlouhé tratě. 
Proto jsme slavili doběhy všech našich jedenácti závodníků. Nejlepší-
ho umístění dosáhla ziskem zlaté medaile Kateřina Sedláčková v ka-
tegorii nejmladší žákyně, Zdeněk Matula byl čtvrtý v benjamíncích. 
V kategorii dospělých se obou závodů zúčastnili i naši trenéři a rodiče 
malých atletů – Václav Sedláček, Kateřina Sedláčková, Jarmila Šust-
rová, Anna Košťálová a Barbora Gromusová.
Výsledky  z  obou  závodů  najdete  na www.atletikarymarov.cz.  Naši 
závodníci v oranžových dresech byli na trati nepřehlédnutelní. Děku-
jeme pořádajícím klubům, fanouškům, rodičům za skvělou atmosféru 
a našim sponzorům městu Rýmařovu a Národní sportovní agentuře. 
Všem závodníkům gratulujeme k úžasným výkonům a děkujeme za 
účast.

Jana Strnadelová
předsedkyně klubu ATLETIKA Rýmařov, z. s.

Foto: redakce

Jiskra napravuje nevydařený start
Na přelomu září a října se fotbalistům rýmařovské Jiskry podařilo čás-
tečně napravit výsledkově nepovedený úvod sezóny a v tabulce se odra-
zit od divizního dna. 
Série  šesti,  v  součtu  s  pohárovým utkáním  proti Opavě  sedmi,  zá-
pasů bez vítězství skončila v sobotu 24. října. Týmu Milana Furika 
se podařilo zvítězit doma nad Bohumínem 2:1. Zápas se přitom ne-
vyvíjel ideálně. Rýmařovští totiž od 28. minuty prohrávali. Ještě do 
přestávky ale Šimon Michalík srovnal na 1:1, po změně stran dokonal 
obrat Václav Konečný. „Byl to velmi dobrý kolektivní výkon. Pochvá-
lit bych chtěl všechny. Musím ocenit zejména to, jak se tým oklepal 
z vedoucí branky Bohumína. Sice tam byl malinký útlum, ale zvedli 
jsme se. Ukazuje to, že tohle mužstvo je morálně silné,“ cenil si obratu 
Furik. 
Na výhru  nad Bohumínem  se  Jiskře  nepodařilo  navázat  v  následu-
jícím utkání,  k  němuž  zajížděla do Polanky. Zápas  rozhodla  jediná 
trefa domácích ze 2. minuty. Rýmařovští fotbalisté si vypracovali dvě 
zajímavé příležitosti, ale Jana Kocúra vychytal gólman domácích, po 
změně stran pak Dostál hlavičkoval  jen do břevna. „Zamotali jsme 
se do boje ve spodku tabulky. Chtěli jsme navázat na týden starou vý-
hru nad Bohumínem. Zápas v Polance byl remízový, z mého pohledu. 
Soupeř byl zkrátka šťastnější o tu jednu střelu, která se mu v úvodu 
podařila,“ mrzela porážka Milana Furika.
Hned  v  dalším  kole  se  ale  jeho  týmu  podařilo  srazit  lídra  soutěže. 
S Hlubinou,  která  je  nováčkem  letošního  ročníku  divize  F,  odehrál 

tým  Jiskry bezbrankový první  poločas. Po  změně  stran  ale  dvakrát 
udeřil střídající Jan Tihelka. Ten se stal vůbec prvním hráčem Jiskry, 
který v  letošní sezóně vstřelil dvě branky. Podle  rýmařovského  tre-
néra měla zásadní podíl na výhře přítomnost kapitána Jiřího Furika, 
který se po zranění pomalu dostává do zápasového tempa. „My víme, 
kde nás tlačí bota. Dění na hřišti se změnilo, když šel do zápasu Jirka. 
Díky tomu se Michal mohl posunout na kraj a byli jsme silnější na 
křídlech. Bohužel ale musíme pracovat s tím, co máme. Je to ohraná 
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písnička. Věřím tomu, že až konečně budeme kompletní, tak se i obraz 
hry změní a my budeme tabulkou stoupat.“ 
Bodovat  se  Jiskře  podařilo  i v  Havířově.  Po  čtvrthodině  hry  ji  na 
trávníku Slezanů poslal do vedení z přímého kopu Petr Navrátil. Do-
mácímu týmu se však podařilo ještě do přestávky srovnat. Po změně 
stran pak Jiskra odolala velkému tlaku soupeře a uhájila další cenný 
bod. „Vzhledem k tomu, jaký byl průběh zápasu, tak jsme s bodem 
spokojeni. Musím uznat, že soupeř měl ve druhé půlce více šancí,“ 
komentoval remízu Rýmařova v Havířově Furik.
Naposledy  o minulém  víkendu  si  to  rýmařovští  fotbalisté  rozdali 
v derby s Bruntálem. Ten šel do vedení již ve 3. minutě, kdy domácí 
obraně utekl Modelský. Velkou příležitost  ke  srovnání měl  v  první 
půli Navrátil, ale gólman Bruntálu jej vychytal. Po změně stran byl 
nejprve po dvou žlutých kartách vyloučen Dušan Dostál.  I v deseti 
ale hned za minutu dokázal Rýmařov srovnat. Z  rychlého protiúto-
ku udeřil Navrátil. Za dalších deset minut byl na koni opět Bruntál, 
který se do vedení dostal po gólu Hanela. Hráči Jiskry však zásluhou 
Michalíka v 84. minutě ještě jednou srovnali a derby dvou okresních 
rivalů tak vítěze nemělo. „Před utkáním jsem řekl, že je pro nás bod 
málo. Ale když vezmu v úvahu, že jsme dvakrát prohrávali a byli bez 
vyloučeného Dostála, tak jsme na konci asi šťastnější než Bruntál,“ 
řekl po derby Milan Furik.

SK Jiskra Rýmařov – FK Bospor Bohumín 2:1 (1:1)
Branky: 39. Michalík, 66. Konečný – 28. Václavíček
Rozhodčí: Gasnárek – Tomanec, Ogrodník. ŽK: Navrátil – Bloksch.  
Diváků: 155
Jiskra: Kameník – D. Furik (73. Křepelka), K. Kocúr, Kneifel, Palys 
(46. Kršek) – Dostál, Konečný – Michalík  (69. Tihelka), M. Furik,  
J. Kocúr (90.+2 Marek) – Navrátil. Trenér: Milan Furik
Bohumín: Jak. Kodeš – Stošek, Václavíček, Jan Kodeš (81. Malysz) – 
Sporysz, Palej (90. Ferenc), Hanus (46. Príbela), Klejnot, Halaška – 
Padých, Bloksch. Trenér: Martin Špička

FK SK Polanka – SK Jiskra Rýmařov 1:0 (1:0)
Branky: 2. Leibl
Rozhodčí:  Páral  –  Lukašík,  Dvořák.  ŽK:  Urban,  Hluchý  –  Kršek,  
K. Kocúr. Diváků: 130
Polanka: Jílovec – Paprskář, Coufal, Dybal, Tížek – Leibl, Hluchý – 
Kuča (65. Katschmarz), Urban, Musila (90.+2 Hon) – Římánek (65. 
Fischer). Trenér: Lubomír Adler
Jiskra: Kameník – D. Furik, K. Kocúr. Kneifel, Kršek (79. Křepelka) – 
Konečný – Michalík  (69. Tihelka), Dostál  (59.  J. Furik), M. Furik,  
J. Kocúr – Navrátil. Trenér: Milan Furik

SK Jiskra Rýmařov – TJ Unie Hlubina 2:0 (0:0)
Branky: 66. a 85. Tihelka
Rozhodčí:  Vlk  –  Prokůpek,  Zelený.  ŽK:  Dostál,  Kršek  –  Šindler, 
Krčmařík, Bělíček, Chlopek, Petrov (mimo hřiště), Förster. ČK: 69. 
Chlopek. Diváků: 140
Jiskra: Kameník – D. Furik (80. Křepelka), K. Kocúr, Kneifel, Kršek – 
Konečný – Michalík (58. J. Furik), M. Furik, Dostál,  J. Kocúr  (46. 

Tihelka) – Navrátil (90.+3 Marek). Trenér: Milan Furik
Hlubina: Otoupalík – Frébort (90. Drastich), Tomek, Knedla, Förster, 
Sasko  (69.  Foniok),  Chlopek,  Podraza,  Krčmařík,  Šindler,  Bělíček 
(76. Bobčík). Trenér: Zdeněk Skotnica

MFK Havířov – SK Jiskra Rýmařov 1:1 (1:1)
Branky: 36. Podešva – 15. Navrátil
Rozhodčí: Krupa – Mankovecký, Janeček. ŽK: Michalčák, Mensah, 
Kisza – Michalík. Diváků: 211
Havířov: Majerczyk – Mensah, Podešva, Kisza, Streit (68. Michalek), 
Skoupý, Kaniok (77. Hamrozi), Piekos (90. Kisiala), Michalčák, Woj-
nar, Heller. Trenér: Miroslav Matušovič
Jiskra: Kameník – D. Furik, K. Kocúr, Kneifel, Kršek (41. Palys) – 
Konečný  –  M.  Furik  (24.  Tihelka,  74.  Krywda),  Dostál,  J.  Furik,  
J. Kocúr (46. Michalík) – Navrátil. Trenér: Milan Furik

SK Jiskra Rýmařov – FC Slavoj Olympia Bruntál 2:2 (0:1)
Branky: 53. Navrátil, 84. Michalík – 3. Modelský, 64. Hanel.
Rozhodčí: Paulík – Julínek, Labaš. ŽK: Konečný, J. Furik, K. Kocúr, 
Dostál, Michalík – Ostrák, Blažek, Galus. ČK: 53. Dostál (2 žk). Di-
váků: 213.
Jiskra: Kameník – D. Furik, K. Kocúr. Kneifel, Hleba (80. Křepelka) – 
Konečný – M. Furik, Dostál, J. Furik, J. Kocúr (46. Michalík) – Na-
vrátil. Trenér: Milan Furik.
Bruntál: Rozsypal – Galus, Kušnír, Ostrák, Goněc – Hanel – Schwarz 
(82. Unverdorben), Blažek, Šanda (59. Cabal, 69. Knapp) – Model-
ský, Rončák (82. Slavík). Trenér: Milan Furik.

Tomáš Lašák
Foto: archiv

SK Jiskra Rýmařov

Tabulka Divize F

1. Opava „B“ 7 2 3 32:15 23

2. Bílovec 7 2 3 32:19 23

3. Karviná „B“ 7 2 3 23:15 23

4. Bohumín 7 1 4 26:17 22

5. Nový Jičín 6 2 4 21:17 20

6. Hlubina 6 2 4 16:12 20

7. Valašské Meziříčí 5 2 5 25:22 17

8. Krnov 5 2 5 14:21 17

9. Havířov 2 7 3 20:21 13

10. Rýmařov 3 4 5 12:16 13

11. Frenštát p. R. 3 3 5 14:22 12

12. Polanka n. O. 2 4 5 11:16 10

13. Břidličná 3 1 8 18:35 10

14. Bruntál 1 4 7 14:30 7
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8. kolo: Vysoká-Pitárne – Velká Štáhle 3:4; Světlá Hora – Dolní Mo-
ravice 0:1; Slezské Rudoltice – Stará Ves 2:4; Horní Město – Staré 
Město 3:6
9. kolo: Stará Ves – Horní Město 4:1; Dolní Moravice – Chomýž 6:1; 
Velká Štáhle – Karlovice 2:3
10. kolo: Horní Město – Brantice 2:1; Vrbno p. Pradědem – Dolní 
Moravice 1:1; Světlá Hora – Stará Ves 2:3; Horní Benešov – Velká 
Štáhle 1:2
11. kolo: Stará Ves – Chomýž 1:0; Dolní Moravice – Vysoká-Pitárne 
6:0; Osoblaha – Horní Město 3:2; Velká Štáhle – Slezské Rudoltice 3:2
12. kolo: Horní Město – Velká Štáhle 3:1; Vrbno p. Pradědem – Stará 
Ves 4:1; Dolní Moravice – Staré Město 5:0; 

Tabulka okresního přeboru

1. Stará Ves 9 0 2 35:18 27

2. Karlovice 8 1 1 38:21 25

3. Vrbno p. Pradědem 7 3 0 29:9 24

4. Dolní Moravice 7 2 2 44:14 23

5. Slezské Rudoltice 7 1 3 39:19 22

6. Chomýž 6 2 3 22:19 17

7. Osoblaha 6 0 5 28:30 18

8. Velká Štáhle 4 3 4 23:28 15

9. Staré Město 4 1 6 28:33 13

10. Vysoká – Pitárno 3 2 5 26:24 11

11. Horní Město 3 0 7 18:35 9

Fotbal na Rýmařovsku – okresní přebor

12. Horní Benešov 1 2 8 10:32 5

12. Světlá Hora 1 1 9 16:35 4

14. Brantice 0 0 11 16:55 0

III. třída sk. B
4. kolo: Břidličná B – Nové Heřminovy 8:3; Malá Morávka – Razová 
1:2; Lomnice – Sosnová 5:3
3. kolo: Sosnová – Malá Morávka 6:0; Milotice nad Opavou – Břid-
ličná B 1:4; Zátor – Lomnice 5:1
2. kolo:  Malá  Morávka  –  Zátor  3:4;  Břidličná  B  –  Razová  21:1; 
Lomnice – Milotice nad Opavou 3:4
1. kolo:  Lomnice  – Břidličná B  2:4; Milotice  nad Opavou  – Malá 
Morávka 3:0
7. kolo: Malá Morávka – Lomnice 1:2

Tabulka III. třídy sk. B

1. Břidličná „B“ 7 0 0 53:10 21

2. Milotice n. Opavou 5 1 1 25:14 16

3. Zátor 4 0 3 25:24 12

4. Lomnice 4 0 3 18:19 12

5. Nové Heřminovy 3 2 2 25:21 11

6. Sosnová 2 1 4 25:25 7

7. Razová 1 0 6 14:51 3

8. Malá Morávka 0 0 7 5:26 0

Tomáš Lašák
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Výhody zubní náhrady Deflex:
•	 bez	kovu,	v	ústech	nepostřehnutelná
•	 odolná	proti	prasknutí,	prakticky	nerozbitná
•	 lehká	a	komfortní
•	 vhodná	pro	alergiky
•	 odolná	vůči	usazování	zubního	kamene
•	 cenově	dostupná

Zaujaly Vás zubní náhrady Deflex
a rádi byste získali více informací?
Zeptejte	se	v	naší	zubní	laboratoři:

Telefon:	603	509	480
Věra	Ryšavá

Bartákova	602/21,	795	01	Rýmařov
(před	osobní	návštěvou	nutná	telefonická	domluva)	

Zubní laboratoř Věra Ryšavá 
v Rýmařově

Dostali	 jste	se	do	situace,	kdy	po-
třebujete	 zhotovit	 novou	 částeč-
nou	nebo	celkovou	zubní	náhradu?	

Zubní	náhrady	z	materiálu	Deflex	nabízí	řešení.	Nejmodernější	technologie	Deflex	umožňuje	vyrábět	
nadstandartní	zubní	náhrady	vzhledem	k	vlastnostem	inovovaných	materiálů.	Tyto	náhrady	jsou	přes-
nější,	lépe	drží	v	ústech,	jsou	pevnější	a	odolnější	než	zubní	náhrady	vyráběné	klasickými	pryskyřicemi.	Je-
jich	hlavní	výhodou	je	možnost	zhotovení	prakticky	nepostřehnutelné	náhrady	bez	kovových	či	drátěných	
spon.	Oproti	ostatním	materiálům	je	náhrada	Deflex	vhodná	pro	alergiky.

zhotovuje	bezkovové	estetické	
zubní	náhrady	nejmodernější	

technologií	DEFLEX

Telefon +420 728 706 154 
email: jmcompany.kampan@gmail.com 

www.jmcompany.eu

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE 
pro náš závod v RÝMAŘOVĚ 
na pozici:

DĚLNÍK VE VÝROBĚ

23 100,- 
ČISTÉHO 

ZA DĚLNICKOU 
PROFESI

21 000,- 
NÁBOROVÝ 
PŘÍSPĚVEK

DOPRAVA 
DO TOVÁRNY 

ZDARMA

MOŽNOST 
UBYTOVÁNÍ

STRAVOVÁNÍ 
ZDARMA

DALŠÍ 
BENEFITY

JM COMPANY 
Czech Republic s.r.o.

Váš partner 
na poli zpracování 

technologického odpadu
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Podrobnější informace o filmech najdete na www.csfd.cz

Kino Rýmařov - program na měsíc listopad 2022
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Pojďte pracovat se špičkami v oboru. Staňte se součástí našeho týmu. 

Více o našich volných pozicích naleznete zde:
www.rdrymarov.cz/kariera

RD Rýmařov je více než 50 let 
synonymem kvalitního bydlení

PŘIDEJTE  
SE K NÁM 

Do našeho týmu hledáme statika, stavebního technika, 
montážníky a dělníky

Představujeme vám:  
DVOJDOMY od RD Rýmařov

• Úsporné a chytré řešení
• Užitková plocha 100 m2

• Dispozice 5+kk nebo 4+1
• Rozměry vhodné i na úzké pozemky
• Možnost rovné i sedlové střechy
• Ideální do města i na venkov

MÁME PROPRACOVANÝ  
SYSTÉM BENEFITŮ
• Příspěvek na stravování
• 5 týdnů dovolené
• Příspěvek na dovolenou
• Příspěvek na dopravu
• Příspěvek na penzijní připojištění 
• Odměny při životním jubileu a další…

NABÍZÍME
• Fajn kolektiv se smyslem pro humor
• Jistotu a zázemí renomované firmy
• Zajímavou práci pod oblíbenou značkou
• Stálou mzdu a měsíční osobní bonusy
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